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اقتصادی

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور تاکید کرد: 

رشد 140 درصدی سقف معافیت مالیاتی 
حقوق بیگران 

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه نظام مالیاتی در مسیر رفع تبعیض 
های مالیاتی قرار دارد، تاکید کرد: در دولت یازدهم سقف معافیت مالیاتی حقوق بگیران 

140 درصد رشد داشت. 
»سیدکامل تقوی نژاد« گفت: نظام مالیاتی در تلاش است تا با اجرای سیاست ها و 
برنامه های جدید، تبعیض های مالیاتی را رفع و مسیر تحقق عدالت مالیاتی را هموار 
سازد.وی با بیان اینکه تبعیض های مالیاتی از دیرباز جزو دغدغه های اصلی مودیان 
مالیاتی در پرداخت مالیات حقه بوده است، خاطرنشان کرد: افزایش معافیت پایه مالیاتی 
به صورت سالانه از جمله اقداماتی است که برای رفع تبعیض های موجود انجام می شود.

تقوی نژاد تصریح کرد: در سال 1392، حقوق بگیران ماهیانه 833 هزار تومان و سالیانه 
10 میلیون تومان از معافیت مالیاتی بهره مند می شدند، در حالی که سقف معافیت 
مالیات حقوق بگیران از سال 1392 تا سال 1396 حدود 140 درصد رشد کرده است.

وی یادآور شد: حقوق بگیران امسال )1396( ماهیانه تا سقف 2 میلیون تومان و سالیانه 
تا سقف 24 میلیون تومان از معافیت مالیاتی بابت حقوق پرداختی بهره مند می شوند.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه در سال های اخیر، مالیات بر حقوق 
بخش دولتی و خصوصی یکسان شده است، گفت: این اقدام با هدف رفع تبعیض بین 
حقوق بگیران بخش دولتی و غیر دولتی و همچنین اجرای عدالت مالیاتی انجام شد.وی 
یادآور شد که پیش از این، مالیات حقوق بگیران بخش خصوصی تفاوت زیادی با مالیات 

حقوق بگیران دولتی داشت.
** کاهش سقف نرخ مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی

تقوی نژاد تصریح کرد: همچنین با هدف رفع تبعیض مالیاتی در کشور، نرخ های 
مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی، ساده سازی و تعدیل و سقف آن از 35 درصد به 
حداکثر 25 درصد کاهش یافته و همچنین با کاهش تعداد طبقات و افزایش فاصله 
طبقات، نرخ های موثر اشخاص حقیقی به شدت کاهش پیدا کرده و با نرخ مالیات 
بر درآمد اشخاص حقوقی 25 درصد یکسان شده است. وی در خصوص معافیت پایه 
اشخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( توضیح داد: اشخاص حقیقی می توانند سالانه از یک 
معافیت پایه استفاده کنند و هر سال در قانون بودجه مشخص می شود. بدیهی است اگر 
درآمد اشخاص حقیقی بیش از این میزان باشد مالیات آن طبق نرخ ماده 131 قانون 
محاسبه می شود.رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه در اصلاحیه قانون 
مالیات های مستقیم، به منظور رعایت حقوق مودیان و ایجاد فضای رقابتی، نرخ های 
مالیاتی اشخاص حقیقی موضوع این ماده قانونی کاهش یافته است، اظهارداشت: در 
قانون قبلی این نرخ ها در پنج طبقه از 15درصد تا 35 درصد تقسیم بندی شده بود اما 
در اصلاحیه جدید، به سه طبقه از 15درصد تا 25درصد کاهش یافته است، بدین صورت 
که در طبقه اول، درآمد تا 50 میلیون تومان با نرخ 15درصد محاسبه می شود. وی ادامه 
داد: در طبقه دوم درآمد تا 100 میلیون تومان نسبت به مازاد 50 میلیون تومان با نرخ 
20 درصد و در طبقه سوم نیز نسبت به مازاد 100میلیون تومان درآمد به نرخ 25 درصد 
محاسبه می شود که این نرخ در قانون قبلی 35 درصد بود. تقوی نژاد در ادامه به مشوق 
موضوع تبصره ماده 131 قانون مالیات های مستقیم اشاره کرد و گفت: بر اساس این 
تبصره به ازای هر 10درصد افزایش درآمد ابرازی مشمول مالیات نسبت به سال گذشته، 
یک واحد درصد و حداکثر تا پنج درصد از نرخ های مالیات بر درآمد اشخاص حقیقی 
کسر می شود.رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه برخورداری از تمام این 
معافیت ها منوط به ارائه اظهارنامه مالیاتی و پرداخت به موقع مالیات است، خاطرنشان کرد: 
اگر فردی در موعد مقرر اظهارنامه مالیاتی خود را ارائه نکند، ضمن اینکه نمی تواند از 
معافیت ها و تسهیلاتی که در قانون پیش بینی شده استفاده کند، به هر میزان درآمدی 
که کسب می کند مالیات تعلق می گیرد و مشمول جرائم ارائه نکردن اظهارنامه و تاخیر 

در پرداخت مالیات هم می شوند.

 معاون وزیر راه و شهرسازی: 

اداره مملکت با بنگاه اقتصادی متفاوت است 
معاون وزیر راه و شهرسازی برضرورت شرکت مردم دردوازدهمین انتخابات ریاست 
جمهوری تاکید کردوگفت: نامزدها برای افزایش رای نباید به مردم وعده دروغ بدهند. 
ادعای افزایش دو برابری درآمدها و یارانه ها نشان می دهد برخی نامزدها اداره کشور رابا 

یک بنگاه اقتصادی اشتباه گرفته اند. 
»داود کشاورزیان« ، افزود: ظرفیت ها و توانمندی های کشور مشخص است و در 
لایحه بودجه سالیانه کشور هزینه های جاری و عمرانی دولت ها به طور دقیق مشخص 
شده است، در حالی که برخی از کاندیداها قول دوبرابر شدن درآمدها و افزایش یارانه ها 
را به مردم می دهند.رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با بیان اینکه برخی 
نامزدها اعلام کرده اند در 4 سال آینده درآمد کشور را دو برابر می کنند، گفت: در این 
صورت باید ما رشد اقتصادی 20 درصدی را تجربه کنیم، در حالی که در هیچ کجای 
دنیا رشد 20 درصدی وجود ندارد و ما سال ها است در آرزوی رشد اقتصادی 8 درصدی 
هستیم و در برخی از سال ها رشد اقتصادی کشور منفی نیزشده است.کشاورزیان تاکید 
کرد، در سال های اخیر با تلاش دولت تدبیر و امید رشد اقتصادی کشور به 5 تا 6 درصد 
رسیده است. وی با بیان اینکه هزینه های جاری دولت ها همواره در حال افزایش است، 
گفت: با افزایش حقوق کارکنان دولت و هزینه های جاری دستگاه های اجرایی، بودجه 
جاری دولت ها نیز همواره روند افزایشی دارد و دیگر برای بودجه عمرانی کشور رمقی 
نمی ماند که بازهم کمتر شود.رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای کشور با 
اشاره به بودجه عمرانی کشور در سال جاری، گفت: بودجه عمرانی کشور امسال به 21 
هزار میلیارد تومان رسیده که بخش زیادی از آن را اسناد خزانه تشکیل می دهد و ادعای 
افزایش دو برابری درآمدها و یارانه ها نشان می دهد که برخی از نامزدها اداره کشور را با 

یک بنگاه اقتصادی اشتباه گرفته اند.
**تقسیم بندی 4 و 96 درصدی برای کشور خطرناک است 

وی تقسیم بندی جامعه به 4 و 96 درصدی را که برخی نامزدها بارها آن را عنوان 
کرده اند، بسیار خطرناک دانست و گفت: طرح این مساله بسیار واهی و خطرناک است 
و تمام قشر کارآفرین جامعه را زیر سوال می برند و مردم فکر می کنند عده ای زالو 
صفت به دنبال کسب درآمدهای زیاد هستند.کشاورزیان تصریح کرد: بعید می دانم 
نظر این کاندیدای محترم این قشر باشد، زیرا 4 درصدی ها کسانی هستند که به کانون 
های قدرت وصل هستند و از رانت استفاده می کنند، ضمن اینکه اعلام شده آنها وارد 
کننده و تجار نیز نیستند، لذا ما هم نمی دانیم اینها چه کسانی هستند.معاون وزیر راه 
شهرسازی تاکید کرد، طرح این مساله شکاف طبقاتی را در جامعه بیشتر می کند و بسیار 
خطرناک است.وی گفت: قانون اساسی این حق را برای ملت ایران به رسمیت شناخته 
تا با آرای خود، رئیس جمهوری و یا نمایندگان مجلس شورای اسلامی را انتخاب کنند.

وی با بیان اینکه در رای دادن نباید شعارهای نامزدها ملاک باشد، اظهار داشت: مردم 
باید شعارهای نامزدها را محک بزنند که آیا در کشور ما این شعارها جنبه عملی دارد یا 
خیر؟ کشاورزیان در پایان تصریح کرد: نامزدهای ریاست جمهوری نباید به مردم دروغ 
بگویند و بی اخلاقی کنند، زیرا ما در دین اسلام پایبند اصول زیادی هستیم که نباید آنها 

را برای مساله انتخابات زیر پا بگذاریم.

طیب نیا تاکید کرد

کاندیداها اتهام نزنند، برنامه اقتصادی
 ارائه دهند

وزیر اقتصاد امروز در نشست خبری عنوان کرد: امیدوار بودم مناظرات بتواند راه حلی 
برای مسائل اقتصادی باشد، ولی متاسفانه این طور نبود. امیدواریم از این پس به جز ایراد 

اتهام به یکدیگر، برنامه و راه حل برای مشکلات اقتصادی مطرح شود.
علی طیب نیا  وزیر امور اقتصادی و دارایی روز چهارشنبه بیستم اردیبهشت ماه نشستی 
خبری با اهالی رسانه برگزار کرده و در آن ضمن ارائه  توضیحاتی درباره دستاوردهای 

چهار ساله وزارت امور اقتصادی و دارایی به سوالات اهالی رسانه پاسخ داد.
وی  اظهار کرد: امروز در شرایط ویژه ای قرار داریم، انتخابات در حال برگزاری است 
و مردم در معرض انتخاب سرنوشت ساز قرار گرفتند، انتخاباتی که بر موقعیت و اقتدار 
جمهوری اسلامی مؤثر خواهد برد. طیب نیا ادامه داد: انتخابات این دوره می تواند 
عرصه ای برای بیان چالش های اقتصادی باشد، امیدوار بودم مناظرات بتواند راه حلی برای 
مسائل اقتصادی بگذارد، ولی متاسفانه دیدیم که برنامه ها و مناظرات نه نقد بلکه ایراد به 

سیاست های دولت است بدون اینکه آسیب شناسی شود.

سبد وام مسکن در دولت یازدهم متنوع شد

 افزایش سقف تسهیلات  مسکن و کاهش نرخ سود در دولت یازدهم

واردات؛ از ادعای ساختگی تا آمارهای واقعی 

تحقق تراز تجاری مثبت در دولت یازدهم

تلاش دولت یازدهم برای خروج بخش مسکن از 
رکود عمیقی که در آن فرو رفته، به سیاست تنوع 
بخشی به سبد تسهیلات خرید و ساخت مسکن 
منجر شده تا به مدد آن بار دیگر رونق به بازار مسکن 

باز گردد. 
رشد اقتصادی کشور در سال گذشته در حالی به 
رقم 11.6 درصدی در پایان آذر ماه رسید که انتظار 
می رود متوسط رشد هشت درصدی را برای کل 
سال 95 ثبت کند؛ با این همه و همانطور که رئیس 
جمهوری و دیگر دولتمردان گفته اند، بخش مسکن 

همچنان با رکود مواجه است.
در  را  مسکن  بازار  در  رکود  علت  کارشناسان 
ساخت و ساز بی رویه در دهه 80 خورشیدی بویژه 
در شهرهای بزرگ، جهش قیمتی زمین و مسکن 
در آن دوران و نیز اجرای بی ضابطه مسکن مهر می 
دانند که سبب شد از یک سو عرضه مسکن بیش از 
تقاضای آن باشد و از سوی دیگر به سبب رشد تورم، 

قدرت خانوارها برای خرید روز به روز تحلیل شود.
به همین دلیل، شورای پول و اعتبار به عنوان 
سیاست گذار پولی، تقویت بنیه مالی خانوارها برای 
بهبود تقاضا در بازار مسکن را در چهار سال گذشته 
هدف قرار داد که نتیجه آن تنوع بخشی به سبد 
تسهیلات مسکن در سه گروه تهران، مراکز استان و 

شهرهای بزرگ و سایر شهرها بوده است.
سقف  افزایش  یکم،  مسکن  صندوق  طراحی   
وام مسکن برای خرید و ساخت، کاهش نرخ سود 
تسهیلات، ورود بانک های تجاری به حوزه مسکن، 
احیای بافت فرسوده و تزریق منابع برای اتمام طرح 

های مسکن مهر از جمله این اقدام ها بوده است.
تلاش برای تقویت بنیه خرید خانه در شرایط 
بازار  در  رکود  حاکمیت  دلیل  به  که  انجام شده 
مسکن، قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در این 
چهارسال جهش قیمتی چندانی نداشته و بر اساس 
آمار فروردین ماه بانک مرکزی میانگین قیمتی آن 
در شهر تهران 43.7 میلیون ریال بود که نسبت به 
ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب به میزان 4.3 

کاهش و 3.6 درصد افزایش نشان می دهد.
** راه اندازی حساب صندوق پس انداز 

مسکن یکم برای زوج های جوان 
راه اندازی حساب صندوق پس انداز مسکن یکم 
طرحی بود که وزارت راه و شهرسازی و بانک مسکن 
به شورای پول و اعتبار ارائه کردند و در نهایت در 
اردییهشت ماه 94 به تصویب این شورا رسید تا این 
قشر بتوانند دو تسهیلات را روی یک پلاک ثبتی 

دریافت کنند.
این  در  که  اولی  خانه  جوان  های  زوج  اکنون 
صندوق ها افتتاح حساب کرده باشند، می توانند در 
شهر تهران 160 میلیون تومان، در مراکز استان ها و 
شهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت 120 میلیون 
تومان و در سایر مناطق شهری 80 میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کنند به شرط آنکه تسهیلات 
دریافتی حداکثر 80 درصد ارزش ملک را در بر 

گیرد.
در کنار طراحی این صندوق برای خانه اولی ها، 
مهر ماه پارسال با هدف کاهش اقساط تسهیلات 
تسهیلات  سود  نرخ  جوان،  خانوارهای  مسکن 
در  درصد   8 به  یکم  مسکن  پس انداز   صندوق 

بافت های فرسوده و 9.5 درصد در سایر مناطق 
شهری کاهش یافت.

با توجه به تک رقمی بودن نرخ سود این تسهیلات 
در مقایسه با تسهیلات )18 درصد( ، زوج های جوان 
می توانند کمتر از یک میلیون تومان در ماه )در شهر 

تهران( قسط پرداخت کنند.
پیش از کاهش سود تسهیلات این بانک به کمتر 
به طور میانگین روزانه 160 فقره  از 10 درصد، 
سپرده گذاری در حساب صندوق مسکن یکم در 
شعب بانک مسکن انجام می شد، اما با کاهش سود 
تسهیلات هم اکنون به طور میانگین روزانه 700 
فقره حساب در شعب این بانک در سراسر کشور 
افتتاح و هر 6 ماه یک بار موجودی آنها در این 

صندوق دو برابرمی شود.
بر اساس آخرین آمار بانک مسکن، در سال 95 
این بانک توانست با جذب مبلغ 26هزار و 597 
میلیارد ریال سپرده صندوق پس انداز مسکن یکم، 
رکورد 371درصد رشد در جذب منابع این صندوق 

را ثبت کند.
ارتباطات و  به گفته مسعود ایزدی، مدیر امور 
بازاریابی بانک مسکن، تعداد و مانده سپرده پس انداز 
مسکن یکم در پایان سال 1395، تعداد 154 هزار 
و 81 فقره و معادل 33 هزار و 764 میلیارد ریال 
بوده که در طول این مدت، به طورت مداوم، روندی 

صعودی داشته است.
** افزایش سقف تسهیلات از محل اوراق 

گواهی حق تقدم مسکن 
افزایش سقف اعطای تسهیلات به زوج های جوان 
از محل اوراق گواهی حق تقدم مسکن )حساب 
سپرده سرمایه گذاری ممتاز( دیگر مصوبه شورای 
پول و اعتبار بود تا این قشر بتوانند دو تسهیلات را 

روی یک پلاک ثبتی دریافت کنند.
با این کار این تسهیلات به 100 میلیون تومان 
در شهر تهران، 80 میلیون تومان در مراکز استان 
ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت و 60 
افزایش  شهری  مناطق  سایر  در  تومان  میلیون 

یافت.سود این اوراق 17درصد محاسبه می شود و 
اقساط ماهیانه آن در شهر تهران در محدوده بیش 
از یک میلیون تومان برای وام گیرنده تمام می شود 
که حداکثر باید ظرف 12 سال آن را بازپرداخت 
کند.با این همه در اردیبهشت امسال شورای پول 
و اعتبار اجازه داد که بانک ها از محل منابع خود 
20 میلیون تومان نیز به شکل تسهیلات جعاله 
به زوج های جوان وام پرداخت کند تا توان خرید 
این قشر بیش از پیش تقویت شود.با این کار زوج 
های جوان می بایست بین 17 تا 18 میلیون تومان 
اوراق حق تقدم تسهیلات مسکن خریداری کنند 
مبلغ  برابر  از گذشت 12 سال حدود 2  و پس 
دریافتی به بانک بازگردانند.نقطه ضعف این شیوه 
بانک  به  دریافتی  تسهیلات  برابری  دو  پرداخت 
است اما نقطه قوت آن در این است که مردمی می 
توانند با پرداخت هزینه ای که بابت اجاره بها می 
پردازند، به عنوان اقساط ماهانه، از نعمت داشتن 
خانه برخوار شوند.همچنین متقاضیان در صورتی 
که تمکن پرداخت اقساط بیشتر را داشته باشند، 
می توانند در دوره زمانی کمتری وام دریافتی را 
تسویه کنند که در این صورت سود پرداختی به 

بانک نیز به تناسب آن کاهش می یابد.
** ورود بانک های تجاری به حوزه اوراق 

حق تقدم مسکن
متمرکز بودن انتشار و عرضه اوراق حق تقدم 
استفاده از تسهیلات مسکن در بانک مسکن از یک 
سود و افزایش تقاضای مردمی برای خرید این اوراق 
سبب افزایش نرخ آن در بازار در فصل خرید و فروش 
مسکن شده است؛ از این رو شورای پول و اعتبار 
مرداد دپارسال مجوز داد بانک های تجاری دیگر 
نیز به این عرصه ورود کنند مشروط به اینکه بانک 
مرکزی مجوز و سقف آن را تعیین کند.آنگونه که 
سیدعلی اصغر میرمحمدصادقی مدیر کل اعتبارات 
بانک مرکزی گفته است، اکنون سه بانک تقاضای 
خود را برای انتشار این اوراق به بانک مرکزی ارائه 

کرده اند که در دست بررسی است.

** تامین مالی طرح مسکن مهر
 همانگونه که رئیس دولت تدبیر و امید اعلام 
کرده بود که دولت یازدهم خود را متعهد به اتمام 
پروژه های مسکن مهر می داند، تامین مالی طرح 
مسکن مهر و اتمام تعهدات باقیمانده آن در دستور 
کار قرار گرفت.طرح مسکن مهر در دولت های نهم 
و دهم شروع شد و طرح بسیار عظیمی بود که 
منابع کافی برای تکمیل و اتمام طرح دیده نشده 
بود و در مرحله اجرا از طریق تزریق منابع پرقدرت 
بانک مرکزی به بانک مسکن عملیاتی شد.از این رو 
بانک مرکزی با همکاری وزارت راه و شهرسازی و 
تأئید شورای پول و اعتبار برای تامین مالی منابع 
مورد نیاز این پروژه با اصلاح رویه ناسالم تامین 
مالی طرح مسکن مهر و توقف استقراض مستقیم 
از بانک مرکزی، اجازه داد منابع مورد نیاز از محل 
بازگشت اقساط تسهیلات مسکن مهر به تکمیل 

پروژه های باقیمانده اختصاص یابد.
اقساط  بازپرداخت  ساله  مهلت 10  کار  این  با 
خطوط اعتباری به بانک مسکن برای صرف آن 
منابع حاصل اقساط وصولی برای تکمیل و اتمام 
طرح های نیمه تمام به تصویب رسید.همچنین با 
موافقت شورای پول و اعتبار سقف فردی تسهیلات 
طرح مسکن مهر از 250 به 300 میلیون ریال برای 
تکمیل پروژه  های نیمه تمام این طرح افزایش یافت.

دیگر تصمیم شورای پول و اعتبار افزایش سقف کلی 
اعتبار بانک مسکن بابت تامین مالی طرح مسکن 
مهر از 500 به 555.4 هزار میلیارد ریال با هدف 
مسکن  بانک  باقی مانده  تعهدات  اتمام  به  کمک 
بابت اجرای طرح مسکن مهر بود و در گام پایانی 
که در دی ماه 95 به تصویب رسید، سقف فردی 
تسهیلات طرح مسکن مهر از300 به 400 میلیون 

ریال افزایش یافت.
به گفته محمدهاشم بت شکن مدیرعامل مسکن 
مهر انتظار می رود با این افزایش 390 هزار واحد 
مسکن مهر از تسهیلات 400 میلیون ریالی بهره 

مند شوند.

**انتشار اوراق بهادار رهنی 
برای  جدیدی  ابزار  رهنی  بهادار  اوراق  انتشار 
ساماندهی تقویت بنیه خانوارها در پرداخت ودیعه 
مسکن بود که در اردیبهشت ماه پارسال اجرایی شد 
و بانک مسکن سه هزار میلیارد ریال از این اوراق 

منتشر کرد.
با این حال انتشار این اوراق چندان مورد استقبال 
بانک های تجاری قرار نگرفت و به گفته مدیر کل 
اعتبارات بانک مرکزی در یک سال گذشته هیچ 

بانکی متقاضی انتشار این اوراق نبوده است.
** ورود بانک های تجاری به حوزه مسکن 

موافقت شورای پول و اعتبار با امکان استفاده از 
ظرفیت منابع بانک های تجاری در تامین مالی بخش 
مسکن را می توان گام دیگری در هدایت منابع بانکی 
به سمت حوزه مسکن قلمداد کرد که می تواند از 
سنگینی بار تقاضاهای انباشته بر دوش بانک مسکن 

بکاهد.
با این کار از اردیبهشت ماه 94 ممنوعیت اعطای 
توسط  سپرده  بدون  مسکن  خرید  تسهیلات 
بانک های تجاری لغو شد و آنها می توانند تا سقف 
مسکونی  واحد  هر  ازای  به  ریال  میلیون   600

تسهیلات بدهند.
** سایر گام های دولت برای بهبود بازار 

مسکن
موافقت با کاهش نسبت سپرده قانونی حساب 
به 2  مسکن  بانک  ممتاز  سرمایه گذاری  سپرده 
درصد در آذر 94 برای تقویت بنیه وام دهی این 
بانک، امکان پرداخت تسهیلات خرید بدون سپرده 
به دارندگان حساب های پس انداز مسکن جوانان 
افتتاحی در سال  های 79 تا 81 و امکان پرداخت 
تسهیلات صندوق پس انداز مسکن یکم در بافت های 
فرسوده، بدون الزام به رعایت شرایط و ضوابط تعیین 
شده برای گیرنده تسهیلات )شرط خانه  اولی( و 
مجوز اعطای تسهیلات خرید مسکن بدون سپرده 
به بانک مسکن مشابه مجوز بانک های تجاری را می 
توان از دیگر گام های دولت یازدهم برای تقویت کفه 

تقاضا در بازار مسکن ارزیابی کرد.
همچنین دولت پارسال با افزایش سرمایه بانک 
مسکن موافقت کرد و با اختصاص 50 هزار میلیارد 
ریال، رقم آن را به بیش از 80 هزار میلیارد ریال 
افزایش داد تا توان وام دهی این بانک به متقاضیان 

انبوه تسهیلات خرید مسکن تقویت شود.
شورای پول و اعتبار نیز شهریور ماه پارسال به 
ایجاد مؤسسات پس انداز و تسهیلات مسکن رای 
مثبت داد تا این موسسات بتوانند با جذب پس 
اندازهای خرد، اعطای تسهیلات مسکن، را تسهیل 
کنند. در کنار این اقدام ها برای بهبود اوضاع بازار 
مسکن در حوزه شهری، دولت مصوباتی را نیز برای 
مسکن روستایی و بافت های فرسوده داشته است 
که می توان به پرداخت مسکن روستایی به تعداد 
200 هزار واحد مسکونی و با سقف فردی 200 
میلیون ریال اشاره کرد.اعطای تسهیلات احیای 
بافت های فرسوده شهری به میزان 300 هزار واحد 
مسکونی، با سقف های فردی 500 میلیون ریال در 
کلانشهرها، 400 میلیون ریال در شهرهای بالای 
200 هزار نفر و 300 میلیون ریال برای سایر شهرها 

از دیگر اقدام های دولت یازدهم بوده است.

دو برابر شدن واردات در دولت یازدهم در کنار دیگر خبرسازی 
های تبلیغاتی، دروغی است که بازخورد آن همچون بومرنگ به 

سبد آرای مدعیان باز می گردد. 
تبلیغات  ایرنا،  خبری  تحلیل  و  پژوهش  گروه  گزارش  به 
انتخاباتی فرصتی است تا نامزدها به وسیله آن شناختی از کارنامه 
و برنامه های خود در حوزه های مختلف سیاسی- اقتصادی و 
اجتماعی- فرهنگی به مردم ارائه کنند، اما آنچه هم اکنون در 
رویه تبلیغاتی برخی نامزدها می بینیم غیر از این است و آنها 
می خواهند با تخریب عملکرد و کارنامه دیگر نامزدها، رای آوری 
داشته باشند. مصداق این امر اتهام و سیاه نمایی هایی است 
که برخی نامزدها درباره عملکرد و دستاوردهای 4 ساله دولت 

یازدهم مطرح می کنند. 
بر صادرات، کاهش سرمایه گذاری  واردات  پیشی گرفتن 
خارجی، برجام بی فرجام ، سندسازی، ارائه آمارهای ساختگی 
در دولت و غیره، نمونه هایی از ادعاهایی است که از ماه ها پیش 
از انتخابات علیه دولت کلید خورد و هم اکنون نیز در تبلیغات 
انتخاباتی برخی نامزدها تکرار می شود. فرض دوبرابر شدن 
واردات در دولت یازدهم که پیش از این منتقدان دولت آن را 
مطرح کردند، در حالی به دستاویز تبلیغاتی برخی نامزدها تبدیل 
شده است که واقعیت ها و آمارهای موجود در کشور، خلاف این 

مدعا را ثابت می کند. 
**تحقق تراز تجاری مثبت در دولت یازدهم

اقتصاد کشور در ابتدای دولت یازدهم درگیر مسائل و مشکلات 
عدیده ای بود و همین موضوع باعث شد که دولت به اقتصاد، 
اهتمام ویژه ای داشته باشد. تلاش برای کاهش نرخ تورم، کاهش 
واردات به ویژه کالاهای غیرسرمایه ای و افزایش صادارت کالاهای 
غیر نفتی؛ نمونه هایی از تحولات صورت گرفته در طول دولت 
یازدهم در حوزه اقتصاد است. تحقق تراز تجاری مثبت، یکی 
از دستاوردهای مثبت دولت یازدهم در حوزه اقتصادی است.

تراز تجاری؛ تفاوت میان ارزش پولی واردات و صادرات خروجی 
در طی یک دوره معین یا به عبارتی، معیار رابطه بین واردات و 
صادرات کشورها است. هر اندازه که میزان صادرات در یک کشور 
افزایش داشته باشد و از میزان واردات کالاهای غیرسرمایه ای و 
مصرفی کاسته شود، اقتصاد به سمت تراز تجاری مثبت حرکت 
می کند. بنابر آمارهای اقتصادی موجود در ایران، پس از چندین 
سال تراز تجاری منفی، سرانجام تراز تجاری مثبت برای کشور 
در سال 94 به دست آمد و با روندی افزایشی در سال 95 نیز 
تکرار شد.به گفته »مجتبی خسروتاج«، قائم مقام وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و رئیس کل سازمان توسعه تجارت؛ با مدیریت 
هدفمند واردات در سال 1395 و نتایج اقدام های انجام شده در 
تنظیم واردات، بدون برهم خوردن نسبت ترکیب سهم کالاهای 

واسطه ای سرمایه ای در ترکیب واردات کشور و تامین نهاده 
های تولیدی وارداتی و همچنین رشد صادرات در بخش های 

مختلف تراز مثبت تجاری کشور محقق شد.
بنابر آمار اعلام شده از سوی دستگاه های ذی ربط، تراز تجاری 
کشور در سال 84 منفی 15 میلیون تن بوده که در سال 88 
به منفی چهارمیلیون تن رسید اما همین رقم در سال های 94 
و95 روندی افزایشی داشته و به ترتیب به مثبت 47.4 میلیون 
تن و مثبت 77.6 تن رسیده استتراز تجاری کشور سال گذشته 
مثبت بوده و حدود 250 میلیون دلار مازاد داشته و در واقع 
کسری مزمن تجاری کشور در سال های گذشته به مازاد تراز 
تجاری در دولت یازدهم تبدیل شده است و تراز بازرگانی خارجی 
کشور نیز بدون احتساب صادرات نفت خام در سال 84 منفی 
28.7 میلیارد دلار، در سال 88 منفی 29 میلیارد دلار و سال 
91 منفی 12.1 میلیارد دلار به ثبت رسید، اما در سال های 94 
و 95 تغییر جهت داد و به ترتیب به مازاد تجاری 900 میلیون و 

مثبت 250 میلیون دلار رسیده است.
به رغم شواهد و قراینی که تحقق تراز تجاری کشور را اثبات 
می کند، منتقدان اما با ادعای ارائه آمارهای ساختگی از سوی 
دولت، همچنان تلاش می کنند، دستاوردهای اقتصادی دولت 
یازدهم را زیر سوال ببرند. این روزها، این رویه نادرست در 
تبلیغات انتخاباتی برخی نامزدها نیز به چشم می خورد. گویا 
منتقدان و مخالفان دولت علاوه بر نادیده گرفتن ثبات و تعادل 
ایجاد شده در اقتصاد کشور، می خواهند چشم مردم را نیز به 

واقعیت های موجود ببندند.
** صادرات و واردات در دولت یازدهم، از منفی نمایی 

تا واقعیت 
منفی نمایی تبلیغاتی از دستاوردهای اقتصادی دولت یازدهم، 
ادعایی است که نه فقط با واقعیت های موجود منافات دارد 
بلکه بی شک این ادعای کذب بازخوردهایی دارد که نتیجه 
آن در آینده ای نزدیک در سبد رای مدعیان مشخص خواهد 
شد. چنانکه گفته آمد، یکی از ادعاهای کذبی که این روزها در 
تبلیغات انتخاباتی برخی نامزدها علیه دولت یازدهم مطرح شده 
است، دوبرابر شدن رقم واردات کشور در دولت یازدهم است.

نگاهی به آمار و ارقام موجود نشان می دهد که روند واردات 
کشور در چهار سال اخیر نه تنها افزایشی نبوده که کاهش 
چشمگیری داشته و نتیجه آن نیز تحقق تراز تجاری مثبت برای 
کشور بوده است در نخستین سال فعالیت دولت یازدهم، 49 
میلیارد دلار کالا راهی ایران شده است اما رقم واردات در سال 

1394 و 1395 به حدود 40 میلیارد دلار محدود شده است.
ادعای دوبرابر شدن واردات دولت یازدهم در حالی به یک برند 
در تبلیغات انتخاباتنی برخی نامزدها تبدیل شده است که به گفته 
مسوولان ذی ربط در وزارت صنعت، معدن و تجارت، بالاترین 
رقم ثبت شده ارزش واردات در سال 89 با 64.5 میلیون دلار و 
بالاترین رقم وزنی واردات نیز متعلق به سال 88 با 52 میلیون 
تن واردات بوده است که بر اساس آمار گمرک، رقم وزنی و ارزی 
واردات کالا در سال 95 در مجموع 33 میلیون و 399 هزار تن 

به ارزش 43 میلیارد و 684 میلیون دلار رسیده است.
رفع محدودیت های تجاری و توسعه مبادلات با اروپا و آفریقا 
از دیگر دستاوردهایی است که در دولت یازدهم و پس از برجام 
برای کشور به دست آمده است. بنابر گزارش پایگاه خبری 
کمیسیون اروپا، واردات اتحادیه اروپا از ایران در ژانویه )دی ماه 
سال گذشته ( نسبت به مدت مشابه سال قبل 6.5 برابر شده 
است. واردات اروپا از ایران که در ژانویه سال 2016 برابر با 120 
میلیون یورو گزارش شده بود در ژانویه امسال به 772 میلیون 

یورو افزایش یافته است.
**سهم بیشتر واردات کالاهای واسطه ای و سرمایه 

ای در دولت یازدهم
سیاه نمایی و تخریب دستاوردهای دولت اگر چه امروز رنگ و 
بروی تبلیغات انتخاباتی گرفته است اما از ماه ها قبل از انتخابات 
در رسانه های مخالف و منتقد دولت پیگیری می شد به طوری 
که آنها با انتشار اخباری درباره واردات کالاهای مصرفی از سیفون 
و چوب بستنی تا کالاهای لوکس در دولت یازدهم به ویژه پس 
از برجام، بر ادعای بی توجهی دولت به تولید داخلی پافشاری 
می کردند در حالیکه واقعیت امر متفاوت از مدعای آنها است. 
در همین زمینه نه فقط آمارها گویای واقعیت ها است بلکه 
کارشناسان نیز به کارنامه دولت را در مدیریت اقتصاد کشور 
موفق ارزیابی می کنند.دولت یازدهم توانست مسیر تجارت 
خارجی کشور را به سمت واردات کالاهای سرمایه ای، واسطه 
ای تولید و کاهش کالاهای مصرفی تغییر دهد و در تجارت 
خارجی نیز با پیشگیری از خام فروشی، در مناسبات خارجی 
خود سهمی بزرگ را به صدور کالاهای غیر نفتی اختصاص دهد.

براساس آمارهای گمرک، مجموع صادرات غیر نفتی ایران در 
دولت یازدهم 33 میلیارد و 806 میلیون دلار به دست آمده که 
این رقم بیشتر از دوره چهارساله دولت دهم بوده است. همچنین 
بهترین رکورد در صادرات غیر نفتی ایران در سال 95 اتفاق 
افتاد به طوری که ایران در این سال توانست 43 میلیارد و 930 
میلیون دلار انواع کالا را به دیگر کشور ها صادر کند. در مجموع 
باید گفت ادعای دوبرابر شدن میزان واردات در دولت یازدهم 
متناقض با واقعیت های موجود و آمارهای منتشره است.مخالفان 
و منتقدان دولت که این روها در حال و هوای تبلیغات انتخاباتی، 
دستاورد های دولت را نادیده گرفته و ادعاهای خود را در بوق و 
کرنا کرده اند، آگاهانه یا ناآگاهانه اعداد وارقامی را درباره وضعیت 
موجود جامعه و قشربندی های اقتصادی- اجتماعی ارائه می 
کنند که اگرچه یک روی آن، وارونه نمایی از واقعیت های کشور 
برای پرشدن سبد آرای موافق است، اما روی دیگر آن ایجاد 
بدبینی مردم به نظام و به خطر افتادن وحدت و انسجام ملی 

است.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای عباس بیگدلی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند که سند 
مالکیت دو سهم مشاع از سیزده سهم که برابر است با سه سهم مشاع از پنج سهم 
ششدانگ پلاک ب  10679/125 اصلی بخش یک قم که در دفتر 256 صفحه 185 
طی سند 479386 ثبت شده است مفقود گردیده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک 
اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال 
و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ 
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

وزیر راه و شهرسازی خطاب به یکی از کاندیداها مطرح کرد

آیا خودتان حاضرید در مسکن مهر زندگی کنید؟
چند روز پس از آغاز فرآیند تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری، وزیر راه و 

شهرسازی به وعده های یکی از نامزدها واکنش نشان داد.
به گزارش ایسنا، در طول روزهای گذشته ابراهیم رییسی، از نامزدهای انتخاباتی 
اعلام کرده حاضر است در طول یک سال حدود یک میلیون واحد مسکونی در 
مسکن مهر را به پایان برساند و در زمان کوتاه آن را به متقاضیان تحویل دهد، 

موضوعی که با واکنش جدی وزیر راه و شهرسازی مواجه شده است.
آخوندی می گوید: در دولت گذشته به اعتماد مردم ایران ضربه ای جدی وارد شد، 
از این رو من به نامزد صحبت کننده از مسکن مهر یک پیشنهاد دارم و یک سوال 

مطرح می کنم که آیا خودشان حاضر هستند در مسکن مهر زندگی کنند یا نه.
وزیر راه و شهرسازی با بیان این  که مدافعان طرح مسکن مهر باید یک روز به 

مجتمع های ساخته شده در پرند، پردیس و دیگر شهرها رفته و در آن زندگی کنند، 
گفت: این مجتمع های مرتفع که در محیط هایی ساخته شده اند که هیچ سابقه 
زندگی شهری ندارند و تاکنون هیچ کس در آنجا سکونت نداشته است. اگر شما در 
یک شب قصد داشته باشید از پله های این مجتمع های 15 طبقه ای حرکت کنید 
که تنها 20 درصد از آنها آسانسور دارد باید تصور کنید که چه محیط وحشتناکی 

پیش روی شما قرار دارد.
وی با انتقاد از رویکرد دولت گذشته که وعده داده بود که با گرفتن پولی اندک 
برای مردم خانه بسازد، اظهار کرد: این پول ها گرفته شد و برای ساختن مسکن به 
بیابان ها رفتند. اگر قصد داشته باشید در این محیط های جدید زندگی کنید برای 
خرید کردن، برای فرستادن کودکان به مدرسه، برای دسترسی به بیمارستان، برای 

استفاده از کلانتری، مسجد و پارک های شهری با مشکلات جدی مواجه خواهید 
بود. کسانی که حکایت از این طرح ها می کنند آیا حاضرند یک روز در این واحدهای 
مسکونی زندگی کنند؟ دولت متحد نامزدهای فعلی ظلم بزرگی به مردم ایران کرده 

است. ما اگر از مسکن مهر انتقاد کنیم داغ دل مردم را می گوییم.
آخوندی با بیان این که صحبت از تحویل یک میلیون واحد مسکن مهر در طول 
یک سال صحت ندارد، توضیح داد: بخش قابل توجهی از واحدهای مسکن مهر به 
پایان رسیده و تنها حدود 90 هزار واحد مسکونی باقی مانده است. ما در کنار آن 
به فکر ساخت مدرسه بوده ایم که کار ساخت 400 مدرسه در این محیط ها آغاز 
شده است. در کنار آن ساخت پارک، کلانتری و دیگر خدمات نیز در دستور کار قرار 

گرفته است. با اعتماد مردم بازی نکنید و آنها را گمراه نکنید.
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 زهیوی:

 آبی و قرمز را پرو کرده ام
 به زودی انتخاب می کنم

رحیم زهیوی اکنون به عنوان شاه مهره ی نقل و انتقالات تابستانی فوتبال ایران 
محسوب می شود و اعلام می کند به زودی از بین استقلال و پرسپولیس، تیم آینده اش 

را انتخاب خواهد کرد.
 رحیم زهیوی که ستاره فصل قبل فوتبال ایران محسوب می شد، بعد از قهرمانی 
به همراه استقلال خوزستان، هواخواهان خاص خودش را داشت و بعد از نیم فصل 
ادامه حضور در ترکیب آبی پوشان خوزستانی، به پیشنهاد الشحانیه پاسخ مثبت داد. این 
درحالی بود که در همان مقطع گفته می شود او راهی استقلال یا پرسپولیس خواهد شد 
و مذاکراتی نیز با این تیم ها داشت. با این حال با جدایی از اردوی تیم ملی راهی دوحه شد 
و با الشحانیه قرارداد بست. حضور در قطر و لیگ ستارگان هرچند با موفقیت و گلزنی برای 
او همراه شد با این حال مصدومیت ناخواسته او را از هدفش دور کرد و اکنون بار دیگر 
به ایران بازگشته تا انتخاب بعدی اش این بار از بین استقلال و پرسپولیس باشد. گفتگوی 

خبرنگار ما با رحیم زهیوی در خصوص تصمیمات و شرایط ش را در ادامه می خوانید.
الشحانیه به زور می خواست بازی کنم

 روزهای سختی در قطر پشت سر گذاشتم که بیشتر آن از نظر عاطفی بود. من خیلی 
به خانواده و دوستانم و خصوصا ایران وابسته هستم و این مساله کارم را برای حضور در 
قطر سخت کرده بود. از همان روز اول این شرایط برایم به وجود آمد و بعد از آن نیز با 
توجه به مصدومیت شرایط سخت تر شد. وقتی مصدوم شدم دکترها اعلام کردند باید 
یک ماه و نیم استراحت کنم اما مسوولان الشحانیه با توجه به شرایط تیم اصرار داشتند 
که خیلی زود بازی کنم. بعد از دو هفته به زور آنها بازی کردم و شرایط خیلی بدی بود. با 
این حال از خودم مسلما راضی هستم و توانستم در 205 دقیقه ای که برای این تیم بازی 

کردم 3 گل و 3 پاس گل به جا بگذارم.
قراردادم را فسخ کردم

پول خوبی با توجه به قرارداد یک سال و نیمه ام الشحانیه به من پرداخت می کرد و 
همین مساله باعث شد تا آنها اصرار به بازی کردنم داشته باشند. اما همانطور که گفتم 
مصدومیت سختی را پشت سر گذاشتم و در نهایت امسال تصمیم گرفتم قراردادم را فسخ 

کنم و درباره آینده ام به زودی تصمیم خواهم گرفت.
دوری از ایران برایم سخت است

2 پیشنهاد خوب از لیگ قطر دارم و البته باید از نظر مالی به گونه ای باشد که بتوانم 
شرایط سخت دوری از خانواده و ایران را تحمل کنم و به قولی اینجا را ول کنم و بروم قطر. 
طی یکی دو هفته آینده مشخص خواهد شد که به کجا خواهم رفت. راستش را بخواهید 
از تمام تیم های ایرانی پیشنهاد دارم و آنها با آقای طیبی به عنوان مدیربرنامه هایم در حال 
گفتگو هستند. با این حال همانطور که گفتم برای اینکه هدفم در فصل آینده را مشخص 

کنم به دو هفته فرصت نیاز دارم تا به جمع بندی در این خصوص برسم. 
جای مهرداد پولادی در تیم ملی خالی است

مهرداد پولادی بازیکن باشخصیت و فوق العاده ای است و مطمئنا جایش در تیم ملی 
خالی است. در آنجا او و علی جوکار که بازیکن شیرازی الشحانیه بود کمک زیادی به 
من کردند. مهرداد اما شخصیت فوق العاده ای دارد و برایش فرق نمی کند در ایران باشد 
یا پیراهن تیم دیگری را برتن کند و با غیرت و کیفیت فنی بالا تلاش می کند و جایش 
واقعا خالی است و امیدوارم مشکل او نیز برطرف شود و بتواند توانایی خود را برای ایران 

به کار ببرد. 
پیشنهادات خوبی از اروپا دارم

پیشنهادات خارجی نیز دارم که مربوط به لیگ قطر، چین، هلند و یونان می شود. با 
این حال همانطور که گفتم اولویت اول من حضور در فوتبال ایران است و اصلا نمی توانم 
دوری از خانواده را تحمل کنم. قطر با توجه به اینکه نزدیک ایران است و همزبان هستیم 
شرایط بهتری داشت اما اگر از نظر مالی شرایط متفاوتی برایم نسبت به پیشنهادات داخلی 

نداشته باشد نخواهم رفت. 
ماجرای منتفی شدن قرارداد با استقلال

آقای منصوریان به من لطف داشتند و هیچ وقت زحمات ایشان را فراموش نمی کنم. 
در نیم فصل قرار بود به استقلال بروم که مشکلی پیش آمد و این انتقال شکل نگرفت. 
چیزهایی اتفاق افتاد که تصمیم گرفتم به پیشنهاد قطری جواب مثبت بدهم. اکنون نیز 
هیچ چیزی مشخص نیست و در ایران اگر قرار به بازی باشد به زودی تصمیمم را اعلام 

خواهم کرد و مذاکره می کنم.
سال بعد هم یا استقلال قهرمان است یا پرسپولیس لیگ امسال را دنبال می کردم. 
خودم در نیم فصل بازیکنی تاثیرگذار در لیگ بودم و آمار گل زده و پاس گل خوبی 
داشتم. اما همان موقع هم گفتم که پرسپولیس با توجه به پتانسیلی که در اختیار دارد 
می تواند 4-5 هفته زودتر قهرمانی را از آن خود کند. مطمئن باشید در فصل آینده نیز 
شرایط اینگونه خواهد بود و استقلال و پرسپولیس با فاصله زیاد نسبت به دیگر رقبا برای 
قهرمانی خواهند جنگید و همین مساله باعث شده تا تصمیم به حضور در یکی از این دو 
تیم داشته باشم. هر دو از نظر بازیکن، مربی و کیفیت شرایط خوبی دارند و این مساله 

باعث خواهد شد تا قهرمان فصل آینده را نیز آنها تعیین کنند.
هدفم بازگشت به لیست تیم ملی است

به هرحال اکنون به تیم ملی دعوت نشده ام و این تصمیم کادرفنی و آقای کی روش است. 
من مصدومیتی ندارم و کاملا آماده هستم و پیش از این نیز از سوی آقای کی  روش دعوت 
شده بودم. با این حال انگیزه بالایی دارم که بتوانم در مرحله بعدی اعلام لیست تیم ملی 
جایی در بین ملی پوشان داشته باشم و تمام تلاشم را برای رسیدن به این هدف خواهم کرد. 

هیچ وقت درباره اشکان و سردار حرف نزدم
من هیچ وقت نگفتم بهتر از سردار و اشکان و رضا قوچان نژاد هستم. وقتی به عنوان 
بهترین بازیکن هفته انتخاب شدم آن سایت قرار مصاحبه ای را ترتیب داد و به منزلم 
آمدند. در خصوص اینکه چرا در تیم ملی بازی نمی کنم پرسیدند که من گفتم این 
بازیکنان که هم پستی من محسوب می شوند در اروپا حضور دارند و شرایط بهتری از 
نظر حرفه ای اکنون دارند و درخشش خوبی نیز داشته اند و طبیعی است که کار سختی 
پیش رو داشته باشم. آنها حرفم را تحریف کردند و اشتباه نوشتند. من نگفتم بهتر از آنها 

هستم  و هیچ وقت این را نمی گویم. 
هر دو رنگ آبی و قرمز را امتحان کرده ام، باید ببینم چه می شود

من با پیراهن آبی استقلال خوزستان بازی  کرده ام، با پیراهن قرمز الشحانیه هم به 
میدان رفته ام. اینکه رنگ کدام پیراهن بیشتر به من می آید را نمی دانم و زمان همه چیز 
را مشخص خواهد کرد. من هیچ وقت نمی گویم و نگفته ام که علاقه به کدام تیم دارم و 
استقلال و پرسپولیس هر دو محبوب هستند. باید ببینیم چه می شود و رحیم زهیوی 
همیشه منتظر رحمت خداست و هر چه او بخواهد می شود. انتخاب بعدی اش از روی 

قلبش خواهد بود. 

ورزشی

 قلعه نویی:

 در این چند سال چیزی که مهم نبود 
مردم بودند

سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز گفت: در این چند سال چیزی که مهم 
نبود مردم بودند

امیر قلعه نویی در نشست خبری پیش از بازی فردای تراکتورسازی - نفت تهران 
در فینال جام حذفی گفت: جا دارد یک تسلیت به خاطر حادثه ناگوار معدن گلستان 
داشته باشم. امیدوارم دولتمردان به فکر مردم باشند. در این چند سال چیزی که مهم 
نبود مردم بودند، اگر این آقایان 5 درصد به شعارهایی که می دادند و با ثروتی که ایران 
دارد عمل می کردند وضعیت ایران خیلی بهتر بود و حوادثی نظیر پلاسکو و حوادث 
گلستان و آذربایجان شرقی و غربی و کردستان رخ نمی داد. انشالله که دولت جدید 
شعار ندهد و به فکر مردم باشد و کار کند برای مردم که ما در این سی وخورده ای 
سال این موارد را ندیدیم. به علی دایی هم بابت درگذشت دایی اش تسلیت می گویم. 
همچنین صعود نمایندگان ایران به مرحله بعدی لیگ قهرمانان را تبریک می گویم هر 

چند ذوب آهن بدشانسی آورد و صعود نکرد.
وی افزود: ما در یک سال و خورده ای، واقعاً زحمات زیادی کشیدیم. تیمم، تیم 
بسیار خوبی است. مدیون تک تک بازیکنان، کادر پزشکی و مردم آذربایجان هستم. 
آنها به من لطف داشتند. از اصحاب رسانه محلی نیز تشکر می کنم. لیاقت مردم 
آذربایجان بیشتر از این هاست، اما به چیزی که می خواستند، نرسیدند. آذری ها بسیار 

با معرفت هستند.
قلعه نویی اظهار داشت: در مدتی که در این تیم بودم، به من لطف داشتند و کمک 
کردند. آذربایجان مردم شریفی دارد و امیدوارم به چیزی که لیاقتش را دارند، برساند. 
سال خیلی خوبی با آنها داشتم. زمانی که در اصفهان رفتم و ورزشگاه آنها را دیدم، 
گفتم چرا این فضا در تبریز نیست. امیدوارم مردم آذریجان به چیزی که می خواهند، 
برسند. از آنها حلالیت می طلبم، اگر حرفی زدم بیشتر به خاطر منافع تیم مان است. 

پدر تیم، معمولاً این صحبت ها را می کند. اصول مربی گری همین است.
سرمربی تراکتورسازی با اشاره به دیدار تیمش مقابل نفت تهران، خاطرنشان کرد: 
نفت، تیم بسیار خوبی است که بازیکنان و کادر فنی خوبی دارد. امیدوارم هوا اجازه 
بدهد که بازی خوبی باشد. خرمشهر می تواند نماد ایران باشد. ما اعتراضی به بازی 
در اینجا نکردیم، چون اعتقاد داریم باید با دل مان در خرمشهر بازی کنیم. البته باید 
برنامه ریزی خوبی انجام می شد. هنوز بعد از جنگ به این شهر رسیدگی نشده و 
شرایط خوبی ندارد. من سال 81 در اهواز بودم و این منطقه را دیدم. اگر یک روز پول 
نفت را به خرمشهر می دادند، این مشکلات الان وجود نداشت. شما کشورهای حاشیه 
خلیج فارس را ببینید. استعداد ندارند، اما امکانات شان را ببینید. ورزشگاه های قطر مانند 
اولترافورد است و قرار است جام جهانی را هم میزبانی کنند، اما این همه ثروت داریم 
و اینکه برخی شهرهایمان هیچ  امکاناتی ندارند، جای تاسف دارد. ایران هزاران سال 

قدمت دارد. آدم های بزرگی در ایران هستند، اما این وضع استادیوم های ایران است.
قلعه نویی شرایط جام حذفی و لیگ برتر را بسیار متفاوت دانست و گفت: بازی 
حذفی، شرایطش با لیگ فرق می کند. فردا باید نسبت به بازی قبل، باید یک مدل 
دیگر بازی کنیم. در بازی گذشته، علی رغم اینکه مصدومان زیادی داشتیم، اما مثل 
یک »تیم« بازی کردیم. همه بچه ها، آقای کیانی و بقیه، خیلی سختی کشیدند، 
اما هیچ کدام شان کم کاری نکردند و با تمام وجود بازی کردند. امیدوارم فردا مردم 
آذربایجان را خوشحال کنیم و یک جام به آنها هدیه بدهیم و بازی مستحکمی ارائه 

کنیم. باید ابتدا تلاش کنیم که ارتباط بین هافبک و مهاجمان شان را قطع کنیم.
وی در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران مبنی بر اینکه آیا حلالیت طلبیدن شما، 
به منزله جدایی از تراکتورسازی است، گفت: نه، آقای کیانی و همه کسانی که با من 
کار کردند می دانند که من همیشه حلالیت می طلبم. حتی هفته قبل هم طلالیت 
خواستم. کار ما فراز ونشیب های زیادی دارد و وظیفه ما این است که حلالیت بطلبیم، 
چون منافع شخص به منافع تیم ارجعیت دارد. هیئت مدیره و مدیرعامل باشگاه، شاید 
در آخر فصل بخواهنند تصمیمات جدیدی بگیرند تا شرایط  تیم شان را بهتر کنند. 
با شرایطی که ما داشیتم، بازیکنانم ایثار کردند، چون رتبه ما می توانست خیلی بدتر 

از اینها شود.

دایی: 

تراکتورسازی خیلی از ما جلوتر است
مربی تیم فوتبال نفت تهران گفت: برابر تراکتورسازی دنبال پیروزی هستیم و امیدوارم 

فردا گام محکمی برداریم.
محمد دایی در نشست خبری پیش از بازی نفت تهران - تراکتورسازی در فینال 
جام حذفی، گفت: می دانید که تیم ما مشکلات زیادی در طول فصل داشت، اما 
فردا یک بازی حساس با تراکتورسازی داریم. بازیکنان ما زحمات زیادی کشیدند و 
متاسفانه در بازی قبلی مان خوب بازی کردیم و سزاوار باخت نبودیم. بازیکنان بسیار 
سختی کشیدند که به این مرحله برسند. امیدوارم فردا گام محکمی برداریم، چون 
بازیکنان مان زحمات زیادی می کشند. فردا به دنبال برد هستیم، چون لیاقت برد را 

داریم.
مربی نفت اضافه کرد:  ظلم هایی به تیم ما شده است اما برای این بازی، تمام 
مشکلات را فراموش کردیم. همه فکر و ذکرمان این است که با جام خرمشهر را ترک 

کنیم. بازیکنانم می خواهند نشان بدهند که فردا به دنبال برد هستند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا مشکلات تراکتورسازی، روی بازی فردا تاثیر 
می گذارد یا خیر، گفت: صددرصد این مسئله باعث می شود که بازیکنان آنها تمرکز 
نداشته باشند. اگر آنها در چند هفته اخیر مشکلاتی داشتند، ما از نیم فصل مشکلات 
به مراتب بیشتری داشتیم. با این شرایط، آنها که خیلی از ما جلوتر هستند. مشکلات 
و بی پولی های زیادی کشیدیم. این مسائل حاشیه ای هم به ما و هم به تراکتروسازی 

لطمه بزند. این مشکلات برای ما از ابتدای فصل وجود داشت.
دایی درباره مشکلات تیمش، گفت: شما می دانید با چه کسانی طرف حساب 
هستیم؟ ما خودمان نمی دانیم. کسی را در مقابل مان نداریم که بدانیم با چه کسی 

باید صحبت کنیم.
مربی نفت گفت: ما غایبان زیادی در این بازی داریم که طبیعتاً تاثیرگذار خواهد 
بود، اما جایگزین این بازیکنان را داریم که بتوانند به بهترین شکل جای آنها را پر کنند.

منشا:

 امسال سال خوبی برای پرسپولیس و من 
خواهد بود

مهاجم نیجریه ای پرسپولیس گفت: به این دلیل این تیم را انتخاب کردم که باشگاه 
بزرگی است و هواداران زیادی دارد.

گادوین منشا پس از عقد قرارداد با پرسپولیس گفت: خیلی خوشحالم که به 
یک تیم بزرگ آمده ام، من بعد از پیوستن به این تیم، واقعاً احساس خیلی خوب 
و راحتی می کنم. پرسپولیس هواداران خیلی خوبی دارد و خوشحالم که به این 

تیم پیوستم. 
وی در پاسخ به این سوال که، دلیل انتخاب پرسپولیس چه بوده است عنوان کرد: 
پیشنهادات زیادی از تیم های ایرانی و حتی یکی دو پیشنهاد خیلی خوب از خارج از 

ایران داشتم اما در نهایت پرسپولیس را انتخاب کردم. 
از این جهت که پرسپولیس باشگاه بزرگی است و هواداران زیادی دارد به اینجا 
آمدم تا توانایی های خود را نشان دهم. منشا در پایان خاطر نشان کرد: هواداران 
پرسپولیس مطمئن باشند امسال یک سال خوب برای باشگاه و همچنین برای خود 

من خواهد بود.

کرار صلح نامه را امضا نکند
 مشکل ساز خواهد شد

سرپرست تیم تراکتورسازی درباره آخرین وضعیت جاسم کرار توضیحاتی ارائه کرد.
ایوب ذوالفقاری درباره وضعیت جاسم کرار اظهار کرد: این بازیکن با توجه به 
محرومیتی که در بازی های اخیر داشت توسط کمیته انضباطی باشگاه با جریمه ای 

روبه رو شده بود.
وی افزود: کرار قبل از بازی با نفت تهران در لیگ برتر خواستار دریافت پاسپورت 
خود شد و درخواست کرد تا صلح نامه ای نوشته شده و به امضای طرفین دربیاید که 
باشگاه نیز با دستور مدیریت مفاصا حساب مالیاتی این بازیکن را دریافت کرد و حتی 

مشکل خروجی او نیز برطرف شد.
مدیر تیم فوتبال تراکتورسازی خاطرنشان کرد: این بازیکن در ادامه برای امضای 
این صلح نامه قدم پیش نگذاشت و این موضوع باعث شد تا این مسائل پیش بیاید و 
باشگاه نیز در حال حاضر این آمادگی را دارد که با امضای صلح نامه پاسپورت وی را 

در اختیار این بازیکن قرار دهد.
ذوالفقاری تاکید کرد: کرار در حال حاضر با توجه به تصمیم کمیته انضباطی هیچ 
طلبی از باشگاه ندارد ولی اگر این صلح نامه را امضا نکند در آینده می تواند با شکایت 
علیه تراکتور در فیفا مشکل ساز شود ولی ما می خواهیم این موضوع به صورت 

عادلانه پایان یابد.

 بازیکنان مدنظر منصوریان برای فصل آینده مشخص شدند
بازیکنان مدنظر سرمربی تیم فوتبال استقلال برای فصل آینده مشخص شده اند.

علیرضا منصوریان حدود یک ماه پیش در نامه ای از رضا افتخاری درخواست تمدید 
قرارداد یازده بازیکن اصلی خود را کرده بود، اما پس از چند روز در تماس تلفنی با 
مدیرعامل باشگاه از او خواست که دست نگه دارد. دلیل این موضوع به مطالعه منصوریان 

روی بازیکنان فعلی بازمی گردد.
سرمربی استقلال خوب می داند بازیکنانی چون محسن کریمی، میعاد یزدانی، علی سیار 
و ... سن شان بالای 23 سال شده و برای اضافه کردن نام بازیکنی چون کریمی، باید یک 
نفر را از لیست بزرگسالان کنار بگذارد. از طرفی، برخی از بازیکنان، پا به سن گذاشته و 
نمی توانند در فصل های آینده به کار استقلال بیایند. بازیکنانی چون وریا غفوری و لئوناردو 
پادوانی به احتمال زیاد در لیست خروج قرار خواهند گرفت، مگر اینکه سیاست منصوریان 
و باشگاه این باشد که اگر بازیکنی جذب نشد، به این دو بازیکن اعلام نکنند که در لیست 
خروج هستند. اعضای کادر فنی استقلال اعتقاد دارند غفوری در فصل جاری نتوانسته به 

این تیم کمک کند و بیشتر مواقع مصدوم بوده است.
در لیست فصل آینده منصوریان بازیکنانی چون دانیال ماهینی به عنوان دفاع راست از 
استقلال خوزستان، مهدی رحیم زهیوی به عنوان بازیکن آزاد و مهاجم، مرتضی تبریزی 
از ذوب آهن به عنوان مهاجم و ساسان انصاری از فولاد )هافبک - مهاجم( دیده می شود. 
البته هنوز لیست به صورت رسمی به مدیرعامل باشگاه داده نشده و تنها از سوی یکی از 
مسئولان باشگاه صحبت هایی با این بازیکنان شده است. به عنوان مثال، نماینده باشگاه 
استقلال با نمایندگان بازیکنانی چون زهیوی و تبریزی صحبت کرده  است. همچنین 
حضور این بازیکنان در لیست به معنای جذب همه آنها نیست و طبق اولویت بندی با 

آنها صحبت شده و با هر کدام که به توافق نرسیدند به سمت گزینه دیگر خواهند رفت.

پژمان منتظری دیگر بازیکنی است که منصوریان قصد دارد از او به جای پادوانی استفاده 
کند. باید دید منصوریان و باشگاه استقلال در نقل و انتقالات چه سیاستی را در پیش 
می گیرند. آنچه مشخص است اینکه منصوریان دوست ندارد بر خلاف فصل گذشته در 

برخی از خریدهای خود عجله کند.

 نام های جدید در فهرست کی روش

لیست جدید تیم ملی اعلام شد

سرمربی تیم ملی همان طور که وعده داده بود فهرست 
جدید خود برای برپایی اردوی آماده سازی تیم ملی 
در خردادماه را منتشر کرد، فهرستی با اسامی جدید و 

انتخاب های عجیب!
 کارلوس کی روش برای اردوی آماده سازی تیم ملی 
در اتریش و بازی دوستانه با مونته نگرو 20 بازیکن را در 
فهرست مدعوین قرار داد آن هم در غیاب بازیکنان سه 
نماینده آسیایی ایران که موفق شدند به مرحله حذفی 
لیگ قهرمانان آسیا صعود کنند. اتفاقی شیرین اما در عین 
حال دردسرساز برای کادر فنی تیم ملی در راستای آماده 
سازی برای مصاف حساس با ازبکستان در روز هفتم 
مقدماتی جام جهانی 2018 که 22 خردادماه در تهران 

برگزار خواهد شد.
سرمربی پرتغالی که به نوعی تمام برنامه هایش در 
دعوت از فهرست نهایی به خاطر بازی های حذفی لیگ 

قهرمانان آسیا به هم خورد همان طور که قابل پیش بینی 
بود بیشتر تمرکز خود را روی دعوت از لژیونرهای اروپایی 
و آسیایی قرار داد گرچه در این راه نیز به برخی از آنها 
استراحت داد تا با ریکاوری فصل پرفشار برای اردوی 
نهایی تیم ملی و بعد از بازی دوستانه با مونته نگرو به 
تیم ملی اضافه شوند.نفراتی مثل علیرضا جهانبخش و 
رضا قوچان نژاد که در لیگ هلند بازی های فشرده ای 
دارند در کنار مسعود شجاعی از پانیونیوس به تیم ملی 
دعوت نشدند تا با استراحت کافی برای بازی با ازبکستان 

آماده شوند.
در این بین اما کی روش در لیست 20 نفره خود 
کرد  می  تصور  کمتر کسی  که  گنجاند  را  هایی  نام 
شانسی برای دعوت به تیم ملی داشته باشند از جمله 
محمدحسین کنعانی زادگان خرید جنجالی و ناکام 
استقلالی ها در تابستان گذشته که ماه هاست به دلیل 

مصدومیت در هیچ میدانی حضور نداشته است. مرد 
پرتغالی که عادت دارد از این گونه مهره های مصدوم در 
اردوهای آماده سازی بهره ببرد کنعانی زادگان را در جمع 
مدافعان مد نظر دعوت کرده تا اتفاقی جالب برای این 
بازیکن رخ بدهد. همین طور دعوت از حامد لک که در 
این فصل بازی های خوبی برای صبا و سایپا انجام داد و 
بازگشت او به لیست کارلوس کی روش قابل توجه است.

از وریا  اردو خبری  این  برخلاف کنعانی زادگان در 
غفوری ملی پوش مصدوم استقلال نیست. بازیکنی که 
در تمام اردوهای قبلی با وجود مصدومیت دعوت می 
شد این بار در فهرست کی روش جایی نگرفت تا رامین 
رضائیان بدون تیم همچنان در جمع دعوت شده ها دیده 
شود. دیگر سورپرایز کارلوس می تواند وحید محمدزاده 
مدافع ذوب آهن باشد که برخلاف تصور همگان در جمع 
دعوت شده ها دیده می شود تا سهمیه باشگاه اصفهانی 

در تیم ملی بیشتر از قبل باشد.
اسامی 20 بازیکن دعوت شده به اردوی آماده سازی 
تیم ملی در اتریش و بازی دوستانه با مونته نگرو به این 
شرح است، فهرستی که بازیکنان پرسپولیس، استقلال 
و استقلال خوزستان به دلیل حضور در مرحله حذفی 
لیگ قهرمانان آسیا فرصت حضور در آن را از دست دادند.

دروازه بانان:
محمدرضا اخباری، رشید مظاهری، حامد لک

مدافعین:
رامین رضاییان، محمدحسین کنعانی زادگان، پژمان 
منتظری، مرتضی پورعلی گنجی، میلاد محمدی، عزت 

الله پورقاز، وحید محمدزاده، سعید آقایی
هافبک ها:

مهدی ترابی، سعید عزت اللهی، علی کریمی، احسان 
حاج صفی، اشکان دژاگه، احسان پهلوان

مهاجمین:
ساسان انصاری، کریم انصاریفرد، سردار آزمون

جام حذفی فوتبال با برگزاری فینال جام حذفی بین تیم های 
نفت تهران و تراکتورسازی و معرفی قهرمان به پایان می رسد.

 فصل 95-96 فوتبال ایران  امرزو با برگزاری فینال جام حذفی 
بین تراکتورسازی تبریز و نفت تهران در ورزشگاه نفت و گاز 
اروندان خرمشهر به پایان می رسد تا از چهره دومین نماینده 
ایران در لیگ قهرمانان آسیا رونمایی شود. در این دیدار که 
از ساعت 20:30 فردا آغاز می شود تراکتورسازی می تواند با 
فتح جام حذفی، نماینده دوم ایران لقب بگیرد و خطر کاهش 
سهمیه ایران در لیگ قهرمانان آسیا را از خود دور کند. نفت 
هم تنها امیدش برای کسب سهمیه آسیایی پیروزی مقابل 

شاگردان قلعه نویی است.
جام حذفی امسال یکی از »پرانصراف ترین« مسابقات جام 
حذفی در دوره های قبل بود. 16 تیم از حضور در مسابقات 
انصراف دادند که دلیل بیشتر این کناره گیری ها، مشکلات مالی 
تیم ها بود. تیم نفت و گاز گچساران را می توان شگفتی ساز جام 
حذفی این فصل دانست که با حذف تیم های خوزستانی فولاد 
و استقلال خوزستان، به جمع هشت تیم برتر این مسابقات راه 
یافت. در این میان اما نمی توان از نام قشقایی شیراز گذشت 
که توانست پرسپولیس را در ضربات پنالتی، از دور رقابت ها 

حذف کند.
تراکتورسازان بدون رویارویی با تیم های لیگ برتری تا مرحله 
نیمه نهایی جام حذفی بالا آمدند و ذوب آهن، مدافع عنوان 
قهرمانی رقابت ها، تنها تیم لیگ برتری بود که تراکتورسازی 
تا پیش از فینال، موفق به شکست آن شد. فولاد یاسوج، ملوان 
انزلی، آینده سازان برق شیراز و نفت و گاز گچساران، رقبای تیم 

تبریزی پیش از حضور در نیمه نهایی بودند.
نفتی ها نیز چنین وضعیتی را تا پیش از مرحله یک چهارم 
نهایی جام حذفی تجربه کردند. این تیم با پیروزی مقابل 

مهرگان دره شهر ایلام، نساجی قائمشهر و شهرداری فومن، به 
جمع هشت تیم برتر رسید و در این مرحله با شکست استقلال 
به مرحله نیمه نهایی راه یافت. نفت در این مرحله با پیروزی 
مقابل سپاهان در دیداری جنجالی که داوری بازی بسیار مورد 
انتقاد قرار گرفت و علی دایی نیز از کنار زمین اخراج شد، با 
تک گل ایمان مبعلی از روی نقطه پنالتی، زردپوشان اصفهانی را 

شکست داد و به فینال رسید.
طبق اعلام سازمان لیگ برتر فوتبال ایران، جاسم کرار تنها 

محروم تیم تراکتورسازی از این مسابقه است، اما نفت تهران، 
علی دایی سرمربی خود، عباس بوعذار، توحید غلامی و احمد 
آل نعمه را به خاطر محرومیت به همراه ندارد. میلاد فخرالدینی، 
ایمان مبعلی و ارسلان مطهری هم مصدوم هستند و به بازی 

فردا نمی رسند.
علی دایی می تواند با فتح جام حذفی 96-95، سومین جام 
حذفی خود را بالای سر ببرد. او پیش تر دو بار با پرسپولیس 
به قهرمانی این رقابت ها رسیده بود. نفتی ها نیز که تاکنون به 

هیچ مقام قهرمانی نرسیده اند، بزرگترین افتخار خود در جام 
حذفی را در فصل 94-93 می بینند که آن هم با پیروزی 3 بر 
یک ذوبی ها همراه بود. تراکتورسازی اما سه بار به فینال جام 
حذفی راه یافتند. فصل 56-55 نخستین دوره جام حذفی 
کشور برگزار شد. تیم های ملوان بندرانزلی و تراکتورسازی 
در این دوره به فینال رسیدند که ملوانان با پیروزی 4 بر 
یک، جام را فتح کردند. تراکتورسازان در فصل  74-73 با 
راهیابی به فینال جام حذفی، حریف بهمن کرج در این بازی 
شدند که در مجموع دو مسابقه رفت و برگشت، 2 بر یک 
شکست خورد و برای دومین بار دستش از جام قهرمانی کوتاه 
شد. فصل 93-92، نخستین جام تراکتورسازی در تاریخ این 
باشگاه کسب شد که آن هم با پیروزی یک بر صفر مقابل مس 

کرمان رقم خورد.
این مسابقه، یادآور دیدار تلخ 25 اردیبهشت 94 است که جام 
قهرمانی را از هر دو تیم دور کرد. مسابقه ای که 3 - 3 مساوی 
شد اما به خاطر پخش شایعه تساوی 2 -2  تیم های سپاهان و 
سایپا پس از پایان بازی، هواداران آذری از خوشحالی به خیال 
کسب عنوان قهرمانی به زمین مسابقه آمدند و خوشحالی 
کردند، خنده ای که دقایقی بعد و پس از اینکه متوجه شدند 
سپاهان با پیروزی 2 بر صفر مقابل سایپا قهرمان لیگ برتر شده 

است، روی لبان پرشورها خشکید.
 جام حذفی می تواند پایانی شیرین بر فصلی پرهیجان و البته 
سرشار از مشکل یکی از دو تیم باشد. تراکتورسازی می تواند با 
شکست نفت، دومین جام تاریخ خود را کسب کند و دوباره، 
شور و شادی را به جمع پرشورها بازگرداند. بازیکنان نفت هم 
که پیش تر آنها اعلام کرده بودند قصد ندارند در این تیم بمانند، 
می خواهند با خاطره ای خوش، نفت را به مقصد تیم جدید خود 

ترک کنند.

 نفت - تراکتورسازی؛ 

فتح جام، پایانی خوش بر فصلی دشوار

اقدام عجیب کارلوس کی روش؛

اگر یک ایرانی کنعانی زادگان را به تیم ملی دعوت می کرد چه می شد؟

کاپیتان عراقی الوکره به پرسپولیس پیوست

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در اقدامی عجیب بازیکنی را به تیم ملی دعوت کرده که 
چندین ماه است برای تیمش بازی نکرده است! کارلوس کی روش در تازه ترین فهرست 
تیم ملی که برای برگزاری اردوی اتریش منتشر شده، محمدحسین کنعانی زادگان را 
دعوت کرده است. بازیکنی که در ابتدای لیگ شانزدهم با سروصدای فراوان به تیم استقلال 

پیوست اما عملکردش بسیار ضعیف بود.
این بازیکن فقط چهار هفته برای استقلال بازی کرد و در همین مدت کوتاه چندین 
اشتباه بد داشت و یکی از عوامل قعرنشینی آبی ها در ابتدای لیگ شانزدهم به شمار می 
رفت.  با این حال کنعانی زادگان خیلی زود مصدوم شد و به ناچار زیر تیغ جراحی رفت تا 
فصل را به طور کامل از دست بدهد. او بعد از عمل جراحی تمریناتش را پیگیری کرده و 

هر چند بازیکن تحت قرارداد استقلال است اما در فهرست این تیم نیست.
پرسش اینجاست که اگر یک ایرانی سرمربی تیم ملی بود و بازیکنی با این شرایط را به 
تیم ملی دعوت می کرد با او چه می کردیم؟ آیا تندترین و شدیدترین انتقادها را از او مطرح 
نمی کردیم که چرا بازیکنی را دعوت کرده است که مصدوم بوده و بعد از عمل جراحی 
حتی یک دقیقه هم برای تیمش بازی نکرده است؟ کارلوس کی روش که البته اخلاق 
های عجیب کم ندارد، این بار کاری کرده که از نظر رفتار فنی و حرفه ای هم جای ابهام 
دارد. او البته یک بازیکن دیگر را هم به اردوی تیم ملی دعوت کرده که به خاطر سرپیچی 
از دستورات سرمربی از تیمش اخراج شده و چندین ماه است بازی نکرده است. این بازیکن 

رامین رضاییان است.

روزنامه قطری از توافق نهایی کاپیتان عراقی الوکره با 
تیم فوتبال پرسپولیس سخن به میان آورد و نوشت که 
این مدافع عراقی با سرخ پوشان ایرانی قرارداد یک ساله 

امضا کرد.
در حالی که پیش از این باشگاه پرسپولیس خبر از توافق 
خود با سعد ناطق، بازیکن نیروی هوایی عراق داد روزنامه 
الشرق قطر از پیوستن بازیکن عراقی الوکره به سرخ پوشان 

ایرانی خبر داد.
روزنامه الشرق نوشت که تیم فوتبال پرسپولیس با علی 
حسین رحیمه، کاپیتان عراقی الوکره به توافق نهایی رسیده 

است و این بازیکن به زودی راهی ایران می شود  تا قرارداد 
خود را رسمی کند.

این روزنامه قطری نوشت: پرسپولیس چند روزی است 
که مذاکرات خود را با علی حسین شروع کرده تا  این 
که روز گذشته به توافق نهایی با این بازیکن عراقی رسید. 
قرارداد این بازیکن عراقی با تیم فوتبال پرسپولیس یک 
ساله است که البته قابل تمدید است. علی حسین، فوتبال 
خود را از نیروی هوایی عراق شروع کرد. بعد از آن او راهی 
لیگ لیبی شد و الان 9 سال است که در الوکره بازی می 

کند.
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نیمه پنهان چغاله بادام
چغاله بادام دارای حجم بسیار بالایی از فیبرهای قابل هضم و غیرقابل هضم است از 
این رو, مصرف بیش از اندازه آن در یک نوبت یا در یک روز, می تواند باعث احساس 

پری بیش از اندازه, نفخ شدید, دل درد و سوءهاضمه شود.
چغاله بادام جزو میوه های نارس طبقه بندی می شود و در واقع، یک مرحله قبل 
از تبدیل شدن به بادام است. پوست سبز و نسبتا سفت آن همراه غشای سفید و 
سخت داخل آن، همان پوست های سفت بادام رسیده هستند. مغز آبکی و سفید آن 
هم همانی است که بعدها به یکی از مغذی ترین مغزها تبدیل می شود. چغاله بادام 

طرفداران زیادی دارد اما هنگام خرید و مصرف آن باید نکاتی را در نظر داشت.
چغاله؛ ریز یا درشت

از نظر ارزش تغذیه ای و فواید و مضرات، هیچ تفاوتی بین چغاله های ریز و درشت 
وجود ندارد. ریز و درشتی چغاله ها به نوع بادام و جنس درخت آنها بستگی دارد. 
معمولا چغاله های ریز، سفت تر و چغاله های درشت تر، تردتر هستند. این ویژگی به 
جنس پوست محصول نهایی آنها بستگی دارد. بنابراین اگر با جویدن چغاله های سفت 

مشکل دارید، بهتر است سراغ ریزترها نروید.
چغاله؛ کرک دار یا بدون کرک

اگر دقت کرده باشید، برخی از چغاله ها کرکی تر از سایر چغاله ها هستند. این مساله 
چندان ربطی به نوع چغاله ندارد و بیشتر به نارسی آنها مربوط می شود. چغاله های 
نارس تر، کرکی تر هستند و چغاله هایی که مدت بیشتری روی درخت مانده اند، کرک 
کمتری دارند. البته گاهی فروشندگان برخی چغاله ها را با اسکاچ یا ابر می شویند که 
این کار می تواند باعث از بین رفتن کرک چغاله شود. به هر حال، کرک دار بودن یا 

نبودن چغاله ها هم دلیلی بر برتری شان نیست.
افراط، ممنوع

چغاله بادام دارای حجم بسیار بالایی از فیبرهای قابل هضم و غیرقابل هضم است. از 
این رو، مصرف بیش از اندازه آن در یک نوبت یا در یک روز، می تواند باعث

احساس پری بیش از اندازه
نفخ شدید

دل درد
سوءهاضمه

شود. به همین دلیل بهتر است این میوه نارس را تنها در حد رفع هوس میل کنید 
و در مصرف آن افراط نکنید.

حتما آن را بشویید
به  هیچ عنوان چغاله بادام را بلافاصله پس از خریدن از دستفروشان، مصرف نکنید. 
حتما آن را با آب شرب و پاکیزه بشویید تا انواع آلودگی های محیطی را از این میوه 
نارس دور کنید. برخی از چغاله هایی که دستفروشان می فروشند، با آب های آلوده 
شسته می شوند و می توانند ناقل بیماری هایی مانند حصبه، وبا یا عوارض ناشی از آنها 

مانند اسهال، استفراغ و حالت تهوع شوند.
خواص چغاله بادام

از آنجایی که چغاله بادام نوعی میوه نارس است، به هیچ عنوان نمی تواند معرف 
محصول نهایی خود )بادام( و خواص آن باشد. برخی از منابع به خواصی مانند 
پیشگیری از گرفتگی های عضلانی در اثر مصرف چغاله بادام اشاره کرده اند اما واقعیت 
این است که هنوز مشخص نیست چه مقدار از مصرف این محصول در چه مدت 
زمانی می تواند چنین تاثیری البته بدون بر جای گذاشتن عوارض ناشی از دریافت 
فیبر چغاله بادام داشته باشد. به هر حال، نکته مهم اینجاست که چغاله بادام در بیشتر 
موارد به عنوان یک خوراکی فصلی و هوسانه مطرح بوده و هست و ما نمی توانیم تکیه 
چندانی بر خواص آن داشته باشیم. در طب سنتی تاکید شده مصرف چغاله بادام 

می تواند خشکی دهان را به طور موقت برطرف کند.
ممنوعیت های چغاله بادام

بهتر است افراد مبتلا به ناراحتی های گوارشی مانند نفخ، سوءهاضمه و ریفلاکس 
یا سالمندان و کودکانی که توان جویدن ندارند و دستگاه گوارششان ضعیف است، 
چغاله بادام را با احتیاط و محدودیت های بیشتری میل کنند. چغاله بادام های تلخ هم 
مانند بادام های تلخ حاوی مقدار محدودی از اسید سیانیدریک و ترکیبی از سم 
خطرناک سیانور هستند و به همین دلیل استفاده از چنین محصولاتی می تواند باعث 

ایجاد درجاتی از مسمومیت در فرد شود.

11 روش برای پیشگیری از کمردرد
آیا تا به حال دچار کمردرد شده اید؟ اگر چنین دردی را تجربه کرده اید، مطمئن 
باشید که تنها نیستید. به طور میانگین، چهار نفر از هر پنج نفر دچار کمردرد می 
شوند. همچنین، کمردرد پنجمین بیماری و یا دردی است که افراد بخاطر آن به 

پزشک مراجعه می کنند.
کمردرد انواع مختلفی دارد. از بروز دردهای مبهم تا احساس سوزش در کمر از جمله 
انواع دردهای کمر هستند. این دردها ممکن است در هر فرد دلایلی متفاوت داشته 
باشند. گاهی این دردها ناشی از شکستگی، پیچ خوردگی و یا تصادفات هستند. گاهی 
هم بیماری هایی مانند آرتروز، فیبرومیالژی و تنگی کانال نخاعی از عوامل درد هستند.

بسیاری از افراد نیز بخاطر اضافه وزن و کم تحرکی، به کمردرد دچار می شوند.
دردهای کمر، معمولاً ظرف چند روز یا چند هفته التیام می یابند و درمان هایی 
همچون جراحی، به ندرت ضرورت پیدا می کنند. اما با رعایت استراتژی هایی که در 
این مطلب اشاره شده، می توانید در پیشگیری از شروع درد و جلوگیری از بازگشت 

آن به شکل مثبتی عمل کنید.
۱. تحرک و تمرینات بدنی خود را افزایش دهید

اگر از درد کمر خود شکایت دارید، شاید تصور می کنید که بهتر است از فعالیت 
بدنی خود بکاهید و بیشتر استراحت کنید.

البته یک یا دو روز استراحت ممکن است در کاهش درد موثر باشد؛ اما استراحت 
بیشتر از آن می تواند بر درد شما بیافزاید. فعالیت فیزیکی می تواند در کنار کاهش 
التهاب و جلوگیری از تنش عضلانی، خون رسانی به ماهیچه های پشت را بیشتر کند 

و مواد مغذی را به مناطق آسیب دیده برساند.
سعی کنید قبل و بعد از ورزش، حتماً بدن خود را به ترتیب گرم و سرد کنید.

۲. مراقب اضافه وزن باشید
اضافه وزن، خصوصاً در ناحیه میانی بدن می تواند منجر به تغییر مرکز ثقل بدن و 
فشار بیشتر بر کمر شود. اگر سعی کنید وزن خود را به حالت ایده آل و البته کمتر 

برسانید، می توانید به کاهش درد کمر خود کمک کنید.
۳. سیگار کشیدن را متوقف کنید

از آنجا که نیکوتین موجود در سیگار منجر به کاهش سرعت جریان خون به دیسک 
های ستون فقرات می شود، افراد سیگاری به مراتب شکایت بیشتری از درد کمر خود 
دارند. اگر سیگار می کشید و می خواهید از درد کمر رهایی یابید، شاید این مطلب به 

شما کمک کند تا علائم بهبود درد را حس کنید.
4. وضعیت خواب خود را تغییر دهید

اگر شما مستعد کمردرد هستید، به هنگام مراجعه به پزشک، در مورد روش صحیح 
خوابیدن سوال کنید.

معمولاً خواب به بغل در حالیکه پاهایتان اندکی در حالت خم شده قرار گرفته باشند، 
موقعیتی است که بیشتر توصیه می شود. اگر خواب به پشت را ترجیح می دهید، 
توصیه می شود بالشی کوچک را زیر زانوها و بالشتکی را هم زیر قوس کمر خود 
قرار دهید. البته یک تشک نرم و راحت نیز بسیار بر کاهش دردهای کمر موثر است.

دقت کنید که خوابیدن به شکم فشار بسیاری به کمر می آورد و به هیچ عنوان 
توصیه نمی شود.

۵. به نشستن و ایستادن خود توجه بیشتری داشته باشید
اگر مجبور هستید که ساعات طولانی به صورت نشسته کار کنید، برای جلوگیری از 
کمردرد از صندلی ای استفاده کنید که پشتی آن صاف و کمی از بالاتنه شما کوتاه تر 
باشد. همچنین توصیه می شود موقعیت شما پس از نشستن بر صندلی طوری باشد 

که زانوها کمی بالاتر از باسن قرار گیرند.
در صورتی که مجبور هستید بیشتر به صورت ایستاده کار کنید، سعی کنید کشیده 
و قائم بایستید و سر خود را بالا بگیرید. همچنین در صورت امکان هر از چندگاهی به 

یکی از پاهایتان استراحت دهید و هر 15 ثانیه پای خود را تعویض کنید.
6. به هنگام بلند کردن اجسام سنگین مراقب باشید

برای بلند کردن اجسام خم نشوید. بهتر است به جای خم شدن، به روی زانو های 
خود نیم خیز شوید و در حالیکه از عضلات شکم خود کمک می گیرید، نسبت به 
بلند کردن جسم مربوطه اقدام کنید. همچنین به هنگام بلند کردن وسایل مختلف، 
مراقب باشید که پیج و تاب احتمالی در بدن خود ندهید چرا که ممکن است به ستون 

فقرات آسیب بزنید.
۷. از کفش های پاشنه دار بر حذر باشید

این کفش ها فشار جاذبه را به بخش میانی بدن منتقل می کنند. اگر ارتفاع پاشنه از 
یک اینچ )2.5 سانتیمتر( بیشتر شود باید منتظر دردهای وحشتناک کمر هم باشید. 
به همین دلیل حتی اگر مجبور به استفاده از این کفش ها هستید، مدت زمان استفاده 

از آنها از چند ساعت تجاوز نکند.
در صورتی که دچار کمردرد می شوید، توصیه می شود از کفش هایی با ارتفاع پاشنه 

استاندارد استفاده کنید.
۸. شلوارهای بسیار تنگ را فراموش کنید

شلوار و البسه تنگ می تواند به هنگام نشستن، راه رفتن و یا حتی ایستادن منجر 
به تشدید درد کمر شوند.

9. بر روی کیف پول خود ننشینید
چنانچه عادت دارید کیف پول خود را در جیب عقب تان قرار دهید، برای مدت زمان 
طولانی بر روی آن ننشینید. برای مثال به هنگام رانندگی و یا کار کردن با کامپیوتر 

خود، بهتر است کیف پولتان را از جیبتان در بیاورید.
۱۰. انتخاب صحیح کیف دستی و کیف کولی

کیفی را انتخاب کنید که بندهای قابل تنظیم داشته و حمل آن آسان باشد. بندهای 
تنظیم شدنی اجازه می دهند بتوانید وزن کیف را به طور مساوی روی شانه ها توزیع 
کنید. این مساله کمک می کند که حتی در صورتی که دچار کمردرد باشید، بتوانید 

با راحتی بیشتری کیف خود را حمل کنید.
۱۱. قوز نکنید

کمربندهای مخصوصی وجود دارند که می توانند به عنوان مانعی کاربردی از قوز 
کردن جلوگیری کنند. استفاده از آنها پس از انواع خاصی از اعمال جراحی توصیه می 
شود.هر چند که استفاده از اینگونه کمربندها تاثیر مستقیمی بر کاهش کمردرد ندارد، 
اما با توجه به اینکه از قوز کردن جلوگیری می کنند می توانند بر روی کاهش درد 

در ناحیه کمر موثر باشند.

خوردن این غذاها پس از 30 سالگی ممنوع!
زندگی پس از 30 سالگی باید با رژیم غذایی خاص خود همراه باشد و در نتیجه بهتر 

است که در میانسالی برخی غذاهای نامطلوب را از رژیم غذایی خود حذف کنید.
سالگی و پس از آن دوره بسیار مهمی در زندگی هر فرد محسوب می شود و به همین 
خاطر متخصصان تغذیه نیز بر این امر تاکید دارند که در این سنین باید مصرف برخی از 
مواد غذایی را ترک کرد. این مواد غذایی ممنوعه برای پس از 30 سالگی شامل شکلات 
انرژی زا، تنقلات، ذرت بو داده و امثال آنها است. زیرا مواد شیمیایی موجود در این 
خوراکی ها نمی تواند برای بدن مفید باشد و در این سن بدن نیاز به مواد مغذی بیشتری 
دارد. در دوره 30 سالگی به بعد باید سعی کرد از نان سفید، اسنک ها و مواد افزودنی در 
نان ها و حتی کلوچه ها در رژیم غذایی خود پرهیز نمود. اینها غذاهای پرکالری هستند و 
کالری اضافی موجود در آنها موجب اضافه وزن شما خواهد شد. در  این دوره از زندگی 
خود باید از مصرف مواد غذایی "دودی" نیز دوری کرد زیرا این مواد اثر منفی روی پوست 
دارند. همچنین نوشیدنی های الکلی و قهوه در این فهرست گنجانده شده اند. کافئین 
باعث اختلال در کیفیت خواب می گردد و الکل عوارض بدی برای بدن دارد. به گزارش 
اسپوتنیک، در سنین پس از 30 سالگی سعی کنید بیشتر از مواد غذایی سالم و گیاهی 

استفاده کرده و بیشتر به فعالیت های ورزشی و بدنی روی بیاورید.

عجیب ترین خاصیت کلم بروکلی! 
محققان انگلیسی می گویند: یک ماده شیمیایی که به طور طبیعی در بروکلی تولید 
می شود، آنزیمی را در مغز فعال می کند که از آن در برابر مخرب ترین اثرات سکته 

مغزی محافظت می کند.
محققان کالج لندن می گویند: مولکول 'سولفورافان' )sulforaphane( به طور طبیعی 
در این بروکلی و سبزی های مشابه آن تولید می شود و موجب فعال ساختن آنزیمی 

در مغز می شود که اثر محافظتی دارد.
به گفته این پژوهشگران، به زودی افراد در معرض ابتلا به سکته مغزی می توانند با 
مصرف روزانه قرصی که از این ماده شیمیایی ساخته می شود، از مغز خود محافظت 

کنند.
محققان کالج لندن متوجه شدند که آنزیم یاد شده سلول های خطرناک رادیکال 
آزاد را در فرآیندی به نام استرس اکسیداتیو از بین می برد. استرس اکسیداتیو با ابتلا 

به بیماری هایی نظیر سرطان و آلزایمر ارتباط داده شده است.
محققان کشف این ماده شیمیایی را یک موفقیت بزرگ می دانند و می گویند کشف 
این ماده شیمیایی در بروکلی می تواند آسیب ناشی از سکته های مغزی را کاهش 
دهد و زمینه مصرف روزانه یک قرص ساده را برای هزاران نفری که در معرض خطر 

سکته مغزی قرار دارند، هموار سازد.
بنیاد قلب انگلیس که بودجه این تحقیقات را فراهم کرده، ضرورت ابداع درمان 

های جدید را برای پیشگیری از آسیب ناشی از سکته های مغزی ضروری می داند.

بیش از 40 درصد از کودکانی که به کودکستان می 
روند پوسیدگی دندان دارند. پوسیدگی دندان نسبت 
به بیماری های دیگر مثل آسم در بچه های امروز 
5 برابر و نسبت به زکام بهاره 7 برابر شایع تر است. 
بنابراین سعی کنید تا بهترین کار را برای فرزندان 
خود انجام دهید. اولین گام در راه مبارزه با پوسیدگی 
دندان تمرین کردن و آموزش دادن عادتهای خوب 

مسواک زدن است.
چرا مراقبت از دندان ها از زمان نوزادی مهم است

دندان های نوزادی نقش یک راهنما را برای دندان 
های دائمی بزرگسالی ایفا می کنند. اگر آنها زودتر 
از موعد مقرر در اثر پوسیدگی بیافتند دندان های 
بزرگسالی ممکن است فضای کافی برای رشد بهتر 
را نداشته باشند. مراقبت های ضعیف از دندان های 
نوزادی همچنین ممکن است باعث بروز مشکلاتی 

چون عفونت- درد و مشکلات گفتاری نیز شود
بیشتر پزشکان به والدین توصیه می کنند تا نوزادان 
خود را در اولین سال از تولد نوزاد یا زودتر چنانچه 
دندان های او قبل از یکسالگی سر بزند نزد دندان 
پزشک برده و معاینه کنند. توصیه مهم این است به 
محض مشاهده سر زدن دندان یا دندان های نوزاد 
آنها را هر روز با استفاده از یک مسواک سر کوچک و 
نرم )مسواک مخصوص نوزادان( و آب دو بار در روز 
ترجیحا بعد از صبحانه و قبل از خواب تمیز کرده و 
خورده های غذا و باکتریها را از دندانها خارج کنید. به 
خاطر داشته باشید در این زمان نباید از خمیر دندان 

استفاده کنید
هنگامیکه کودک به سن 2 یا 3 سالگی می رسد 
زمان آن فرا رسیده است تا نحوه مسواک زدن به 
کودک و مراقبت از دندانها را به او بیاموزید. هرچند 
آموزش های اولیه تکنیکهای بهداشت دهان و عادت 
های آن در دوران نوپایی آغاز می شود اما آموزشهای 
مسواک زدن و مراحل آن تاثیر بسیار خوبی در دوران 
نوجوانی و جوانی کودک دارد. حتی قبل از اینکه 

دندان های اولیه کودک سر بزند والدین باید عادات 
خوب بهداشت دهان و دندان را در منزل تمرین 
کنند. قبل از آنکه دندان های اولیه و موقت نوزاد 
سر بزند تمیز کردن لثه ها و مراقبت از آنها بسیار 
مهم است. بهتر است لثه نوزاد را با یک دستمال نرم 
یا گاز استریل و آب پس از هر بار شیر خوردن پاک 
کنید .مزیت دیگر این کار در این است که ممکن 
است در اثر فشار و مالش ملایمی که به لثه های او 
وارد می شود تا اندازه ای درد هنگام سر زدن دندان 

ها کاهش پیدا کند.
نوپا ممکن  آموزش مسواک زدن دندان کودک 
است چند سالی را به خود اختصاص دهد بنابراین 
باید اینکار را تا زمانیکه او 6 یا 7 ساله می شود با 
جدیت ادامه داده و حتی در این زمان مسواک زدن 
و عادات او را حتی زمانیکه خودش مسواک را به 
دست می گیرد تا قبل از 6 یا 7 سالگی تحت نظر 

قرار دهید.
راههای آموزش مسواک زدن به کودکان نوپا

تا زمانیکه کودک 2 یا 3 ساله است بهترین کار این 
است که والدین دندان های او را خودشان مسواک 
بزنند تا زمانیکه سطح هماهنگی و توجه به جزئیات 
در  دندان  و  دهان  از  بهتر  مراقبت  برای  موردنیاز 
کودک بالا برود در حدود تولد 2 یا 3 سالگی کودک 
سعی کنید تا کم کم مسواک زدن را به او بیاموزید. 
برای این کار ابتدا خودتان مسواک زدن دندان های 
او را امتحان کنید سپس کاری را که انجام داده اید 

مجدد برای او تکرار کنید.
برای مسواک کردن دندان های  راه  ترین  ساده 
کودک این است که او را در بغل خود نشانده و سر 
کودک را روی آرنج دست به شکل خم شده نگه 

دارید.
یک مسواک سر کوچک و نرم مو نایلونی که با توجه 
به سن کودک برای او مناسب است انتخاب کنید 
سپس به آرامی مسواک را داخل دهان او کرده به 

سرعت دندان های کوچک او را بشوئید.
در طول روز 2 مرتبه این کار را انجام دهید. یکبار 
در روز بعد از خوردن صبحانه و در هنگام بعد از ظهر 
پس از خوردن آخرین نوشیدنی. کودک ممکن است 
مسواک را بجود یا اینکه به سمت آن چنگ بزند. 
اجازه دهید تا او به این کار خود ادامه دهد اما در 
نهایت به آرامی سر اور به سمت عقب خم کرده و 

مسواک بزنید.
بهتر است در هنگام مسواک زدن کودک، مثل 
زمانیکه می خواهید به او غذا بدهید با کودک بازی 
کنید. سعی نکنید به زور دهان کودک را باز کنید. به 
او فرصت دهید تا عمل مسواک زدن را دوست داشته 
باشد. تعدادی هدیه و چیزهای تشویقی آماده کنید 
و زمانیکه او اجازه داد شما دندان هایش را مسواک 

بزنید آنها را به کودک بدهید.
 خمیر دندان را به اندازه ای روی مسواک بریزید که 
تنها سه چهارم از آن را بپوشاند. میزان فلوراید داخل 
خمیردندان کودکان نسبت به بزرگسالان کمتر است. 
بنابراین از خمیردندان مخصوص کودکان استفاده 
کنید. استفاده از خمیردندان به مقدار زیاد منجر 
به ایجاد لک در دندانها می شود. بنابراین به کودک 
نوپای خود بیاموزید تا باقی مانده خمیردندان را از 
دهانش با آب دهان به بیرون تف کند. او نیازی ندارد 
برای خارج کردن باقی مانده خمیردندان دهانش را 

از آب پر کند.
مسواک زدن کل سطح دندان کودک نوپای خود 
را به تدریج آغاز کنید. سپس کم کم کل سطوح 
دندان ها را با مسواک پوشش دهید زمانیکه مشغول 
مسواک کردن دندان های او هستید با او صحبت 
کنید و برایش مراحل مسواک زدن و کارهایی که 
انجام می دهید را توضیح دهید. تا سن 7 سالگی به 
همین روش ادامه دهید و در مسواک زدن دندانها 
به او کمک کنید اما در این رده سنی سعی کنید 

مسئولیت مسواک زدن را بر عهده خودش بگذارید.
پشت سر کودک خود روی زمین بنشینید و از او 
بخواهید دراز کشیده و سرش را در دامان شما بگذارد 
به این ترتیب شما می توانید تمام دندان های او را 
ببینید و به راحتی به دندان های بالا و پایین او تسلط 

پیدا کنید.
زمانیکه سرش را چرخاند یا به اصطلاح لول خورد 
مسواک را در دهانش در همان مسیر حرکت دهید.

به خاطر داشته باشید وضعیت خوب مسواک زدن 
باعث می شود تا کودک شما به این کارعلاقه نشان 
داده و این کار را تقلید کند پس سعی کنید زمانیکه 
مسواک می زنید کودک مسواک زدن شما را ببیند 
بعضی از کارشناسان به والدین پیشنهاد می کنند که 
همراه با کودک خود آنها نیز مسواک بزنند و بهتر 
است به هنگام مسواک زدن به یکی از آهنگهای 

کودکانه و مورد علاقه او نیز گوش فرا دهند .
زمانیکه کودک شما بزرگتر می شود اجازه دهید تا 
خودش مسواکش را انتخاب کند و همان رنگی را که 
می پسندد بردارد. این کار به افزایش علاقه و انگیزه او 

در مسواک زدن کمک می کند.

علمی و سلامت 

 

پژوهشگران دانشگاه ایلام نانوحسگری را با قابلیت شناسایی ویروس هپاتیت C با 
سرعت و گزینش پذیری بالایی عرضه کردند.

ویروس هپاتیت C از عوامل اصلی هپاتیت مزمن عفونی است که حدود 200 
میلیون نفر در سراسر جهان به آن مبتلا هستند. هپاتیت C خطرناک ترین نوع هپاتیت 
محسوب می شود که از طریق خون آلوده )معمولا از طریق استفاده از سرنگ آلوده 

برای تزریق مواد مخدر( منتقل می شود.
هپاتیت C یک عفونت ویروسی است که باعث ایجاد التهاب در کبد بیمار می شود. 
اغلب افراد مبتلا به ویروس هپاتیت C علائمی ندارند و تا مدت ها از بیماری خود بی  
اطلاع هستند. این بیماران زمانی از بیماری خود اطلاع می یابند که آسیب کبدی از 
طریق آزمایش های پزشکی مشخص شود. بنابراین تشخیص و شناسایی این ویروس 
توسط مراکز بهداشتی درمانی و کلینیک های تشخیصی طبی بسیار حائز اهمیت 

است.
محققان دانشگاه ایلام با اجرای پروژه تحقیقاتی در این زمینه در تلاش هستند تا 

راهکاری برای شناسایی این ویروس ارائه دهند.
دکتر محمود روشنی، عضو هیات علمی دانشگاه ایلام با اشاره به اهمیت تشخیص 
بیماری هپاتیت C، گفت: بر این اساس نیاز به یک روش ساده و بسیار حساس داریم 
تا بتوانیم مقدار این ویروس را در نمونه های سرم خون به  راحتی اندازه گیری کنیم، 
ولی از آنجایی  که روش های مرسوم معایبی از قبیل دقت و حساسیت کم دارند، این 
موضوع دانشمندان را به سمت طراحی حسگرهای الکتروشیمیایی نسبتا ارزان قیمت 

سوق داده است.
وی ادامه داد: در این طرح تحقیقاتی سعی بر آن بوده تا یک نانوحسگر با حساسیت، 
گزینش پذیری و دقت بالا برای تشخیص بیماری هپاتیت C در سرم خون طراحی 

کنیم.
روشنی خاطرنشان کرد: استفاده از این نانوحسگر منجر به کاهش هزینه های مربوط 
به فرایند تشخیص این بیماری می شود و از سوی دیگر سرعت این نانوحسگر نسبت 

به روش های معمول تشخیص این بیماری بسیار بالا است.
عضو هیات علمی دانشگاه ایلام با تاکید بر اینکه در این پژوهش از نقاط کوانتومی 
گرافن به  منظور اصلاح سطح نانوحسگر استفاده شد، ادامه داد: زیرلایه  نانوساختار 
منجر به تثبیت مقدار بیشتری از آنتی بادی شده و حساسیت و گزینش پذیری این 

حسگر را افزایش می دهد.
این محقق با اشاره به جزئیات اجرای این تحقیقات، یادآور شد: برای ساخت این 
نانوحسگر ابتدا سطح الکترود کربن شیشه ای توسط پودر آلومینا تمیز شده و مقداری 
از نقاط کوانتومی گرافنی تیول دار روی سطح قرار گرفت و در ادامه نانو ذرات نقره را 
بر روی سطح آن قرار دادیم و پس از برهمکنش کافی، مقداری از آنتی بادی را بر 
روی سطح نشاندیم و نانوحسگر به  منظور تشخیص آنتی ژن هپاتیت C به دست آمد.

به گفته وی، نانوحسگر ساخته شده در این طرح از دامنه خطی وسیع برخوردار بوده 
و حد تشخیص آن fg/mL 3 است.

تولید نانوحسگری با قابلیت تشخیص زودهنگام 
C ویروس هپاتیت

هواپیمای  مجدد  طراحی  با  تا  دارد  قصد  چین 
"آنتونوف An-225" از آن برای پرتاب ماهواره استفاده 

کند.
هواپیمای آنتونوف بزرگترین و سنگین ترین هواپیمای 
جهان است و با امضای قرارداد بین شرکت تولیدکننده 
 )AICC(این هواپیما با شرکت صنعت هوافضای چین
قرار است نمونه ای متفاوت از آن برای ارسال ماهواره به 

مدار زمین طراحی شود.
ژانگ یوشنگ رییس شرکت هوافضای چین گفت: 
ایده استفاده از آنتونوف از سال 2009 مطرح شده بود و 
در سال 2011 به اطلاع شرکت تولیدکننده این هواپیما 
رسید.وی افزود: قرار است ماهواره بر روی این هواپیما 
قرار بگیرد و از ارتفاع 12 کیلومتری سطح زمین به فضا 
پرتاب شود و در صورتی که این پرتاب  با موفقیت انجام 

شود در هزینه های پرتاب صرفه جویی قابل توجهی 
می شود.

هواپیمای آنتونوف 84 متر طول دارد و فاصله دو بال 
آن از هم 88 متر است.

این هواپیما توانایی حمل بار را تا بیش از 189.5 تن 
دارد و بدون بار می تواند 18 ساعت پرواز مداوم و بدون 
نیاز به سوخت گیری داشته باشد. این هواپیما از جمله 
ناوگان های پرخرج محسوب می شود و هر ساعت پرواز 

آن 30 هزار دلار هزینه دارد.
در حال حاضر چین قصد دارد تا با اعمال تغییراتی 
در این هواپیما قابلیت های مورد نظر خود برای پرتاب 
ماهواره با استفاده از آن را ایجاد کند. عملیاتی که ارزش 

آن بیش از 200 میلیارد دلار است.
از هواپیمای آنتونوف در شوروی سابق برای پرتاب 
ماهواره هایی با وزن 105 تن استفاده می شد که پس از 
فروپاشی این کشور، آنتونوف نیز بازنشسته شد تا اینکه 

در سال 2013 روسیه از بازگشت آن خبر داد.
در تصویر زیر تفاوت ساختاری هواپیمای آنتونوف با 
چند هواپیمای معروف از جمله نمونه های بوئینگ و 

ایرباس را مشاهده می کنید.

برنامه چین برای پرتاب ماهواره با آنتونوف

یک زوج چینی موفق شدند تا با استفاده از فناوری تشخیص چهره، فرزند خود را 
که 27 سال پیش ربوده شده بود، پیدا کنند.

یک پسر چینی که خاطرات مبهمی را از 10 سالگی خود به یاد می آورد با قرار 
 Baby Come" به انگلیسی( Baobeihuijia دادن تصویر 10 سالگی خود در وبسایت
Home" ( که مخصوص یافتن کودکان گمشده بود، توانست والدین خود را پس از 

27 سال پیدا کند.
مدتی پس از اینکه این پسر چینی تصویر خود را در وبسایت قرار داد، پدر و مادر وی 
نیز تصویری از 10 سالگی او در آن وبسایت آپلود کردند و به کمک فناوری تشخیص 

و مقایسه چهره بایدو)Baidu( توانستند یکدیگر را پس از گذشت سال ها پیدا کنند.
در آزمایشات انجام شده مشخص شد که این فناوری دارای دقت 99.77 درصدی 
است و این زوج نیز پس از انجام آزمایش دی .ان .ای، صحت این فناوری را تایید کردند.

دهها هزار کودک سالانه در چین ربوده شده و برای اهداف شوم مختلفی مانند 
تن فروشی و یا کارگری از آنها استفاده می شود.Baobeihuijia به منظور بازگرداندن 

کودکانی که به این دلایل از خانواده های خود جدا شده اند راه اندازی شده است.
این وبسایت پیشتر از داوطلبان علاقمندان برای مقایسه پر زحمت تصاویر استفاده 

 Baobeihuijia به کمک )Baidu( می کرد، اما از ماه گذشته میلادی شرکت بایدو
آمد تا بتوان با دقت و سرعتی بی نظیر شباهت بین تصاویر موجود در این وبسایت را 

تشخیص دهد.

محققان در کمپانی Intento موفق به طراحی و تولید 
یک دستگاه تحریک الکتریکی فعالیت اندام ها FES یا 
همان دستگاه فیزیوتراپی شدند که بیمار می تواند به 
تنهایی و بدون نیاز به حضور فیزیوتراپیست از آن استفاده 

کند.
 هنگامیکه دست یک نفر بر اثر سکته فلج می شود، 
تحریک  از  استفاده  با  تا  می کنند  تلاش  درمانگرها 
شوک های  کردن  وارد  شامل  که  اندام ها  الکتریکی 
الکتریکی به اندام مورد نظر است، توانایی حرکت عضلات 

آن را بازگردانی کنند.
پژوهش های مختلف نشان می دهد که اگر بیمار به 
صورت منظم بتواند این کار را خودش انجام بدهد، تاثیر 

بسیار زیادی در روند بهبودی خواهد داشت.
این دستگاه جدید اجازه انجام این کار را به بیماران 
می دهد و پس از انجام آزمایشات مختلف، دارای نتایج 

امیدوار کننده ای بوده است.
این دستگاه از سه بخش تشکیل شده که شامل 
الکترودهایی است که بیمار آن را بر روی بازوی خود 

می بندد، یک دستگاه کنترل کننده که توسط دست 
سالم استفاده می شود و یک تبلت که نرم افزار این 

دستگاه بر روی آن اجرا می شود.
برای کار با این دستگاه تنها کافیست تا نقطه دلخواه 
برای حرکت را بر روی دستگاه کنترل کننده بارگذاری 
کرده و نرم افزار به بیمار نشان می دهد که الکترودها در 

کدام قسمت باید نصب شوند.

هنگامیکه این الکترودها به محل مورد نظر نصب شد، 
بیمار می تواند از دستگاه کنترل کننده برای دادن شوک 

به عضلات استفاده کند.
هنگامیکه این عمل به صورت مکرر توسط بیمار تکرار 
شود، عضلات آموزش دیده و تقویت می شوند و پس از 
آن بیمار بدون نیاز به هرگونه تحریک خارجی می تواند 

اندام خود را حرکت دهد.
بالینی از این دستگاه برای  محققان در آزمایشات 
درمان بیمارانی استفاده کردند که به دلیل سکته قادر به 
حرکت دادن اندام خود نبوده و از درمانهای متداول نیز 

نتیجه ای نگرفته بودند.
آنها این دستگاه را به مدت 10 روز و هر روز 1.5 
ساعت بر روی این بیماران آزمایش کردند و پس از آن 
شاهد بودند که 70 درصد از آنها دارای توانایی حرکت 

اندام فلج شده بودند.
در حال حاضر آنها قصد دارند تا این آزمایش را در 
مقیاس وسیع تری انجام دهند و پس از آن محصول خود 

را تجاری سازی کنند.

هوش مصنوعی به کمک کودکان ربوده شده می آید

ساخت دستگاه جدید فیزیوتراپی بدون نیاز به فیزیوتراپیست

 آموزش مسواک زدن به کودکان را چگونه و از کی آغاز کنیم؟
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رهروان راه حق و حقیقت، آدینه ها را چشم در 
راهند تا زنگارهای انتظار را با شوق وصال بزدایند 
حکومت  برپایی  عالم،  منجی  نورانی  ظهور  با  و 
عدل و عدالت را به نظاره بنشینند؛ دوازدهمین 
پیشوای شیعیان که عطر وجودش، تسلی بخش 
آلام مستضعفان و درماندگان جهان در سراسر این 

گیتی پهناور است. 
قمری  در 15شعبان 255 هجری  سامرا  شهر 
با قدوم نوزادی نورباران شد که بشارت میلاد او 
را تمام فرستادگان خدا داده بودند؛ ایشان که با 
ظهورشان پرچم عدالت و آزادی را در سراسر گیتی 
برافراشته خواهند کرد و با دستانی پربرکت پایه 
های کاخ جور و ظلم زمانه را در هم می شکند. پدر 
بزرگوارشان امام حسن عسکری)ع( یازدهمین امام 
و مادر گرامی شان نرجس خاتون بود. وجود حدیث 
ها و روایت های گوناگون درباره میلاد منجی عالم 
بشریت که بساط جور و ستم را برخواهد چید و 
نامش مهدی)عج( خواهد بود، نگرانی و وحشت 
دستگاه حکومت را از ولادت این نوزاد برانگیخت 
و سبب افزایش فشارها بر امام حسن عسکری)ع( 

شد. 
حسن  امام  خاص  پیروانان  و  شیعیان  روزی 
عسکری)ع( به محضر ایشان رسیدند و از یازدهمین 
پیشوای شیعیان خواستند تا امام بعد از خود را 
به آنها معرفی کند و آن بزرگوار نیز چنان کرد و 
پسرش حضرت مهدی)عج( را به آنان نشان داد و 
فرمود: »پس از من، این پسر امام شماست و خلیفه 
من است در میان شما، امر او را اطاعت کنید، از 
گرد رهبری او پراکنده نگردید، که هلاک می شوید 
و دینتان تباه می گردد. این را هم بدانید که شما 
او را پس از امروز نخواهید دید، تا اینکه زمانی دراز 
بگذرد. بنابراین از نایب او، عثمان بن سعید، اطاعت 
کنید.« بدین ترتیب یازدهمین پیشوای شیعیان)ع( 
رهروانان خود را از واقعه غیبت آگاه ساخت و آنها 
را برای این زمان آماده کرد. با شهادت امام حسن 
عسکری)ع( در 260 هجری قمری، دوره امامت 
قائم)عج( آغاز و در همین زمان غیبت  حضرت 
صغرا شروع شد و 69 سال به طول انجامید. در 
این زمان حضرت مهدی)عج( از راه نایبان خاص 
خود به اداره امور مردم پرداختند و پیروان خود را 
هدایت کردند، این دوره در حقیقت فرصتی برای 
آماده سازی شیعیان برای غیبت کبرا بود و از سال 
329 هجری دوران غیبت کبرا آغاز شد که تا به 
حال نیز ادامه دارد. در این دوره از غیبت که زمان 
پایان آن نیز مشخص نیست، پاسخ به پرسش ها و 
احکام مردم بر عهده نایبان عام قرار دارد. خواست 
الهی بر این استوار شده است که رهپویان راه حق 
با ایجاد آمادگی فکری، فرهنگی و معنوی در خود، 
زمینه تشکیل حکومت واحد جهانی اسلامی را 
فراهم آورند. حکومتی که با ظهور امام زمان)عج( 
شکل می گیرد و در سایه آن سرتاسر عالم پر از 

عدل و داد خواهد شد. 
»حجت الاسلام سید محمد مسعود معصومی« 
مدرس حوزه و دانشگاه در گفت و گو با ایرنا به 
مناسبت سالروز میلاد حضرت مهدی)عج( با اشاره 
به این که مشیت و خواست الهی بر استمرار امامت 
و ولایت در طول تاریخ بشری قرار گرفته است، 
گفت: غیبت از جمله مسایلی محسوب می شود 
که خداوند در تقدیر انسان برای کمال و تعالی 
بندگانش و دستیابی آنها به سعادت گنجانده است. 
شماری از عالمان تنها به روایت هایی استناد می 
پیروی  و  وفایی  بی  از  ناشی  را  کنند که غیبت 
نکردن مردم از امام زمان خود می دانند، اما این 
تمام علت نمی تواند باشد بلکه در روایت های ما 
فلسفه های متعدد دیگری نیز برای این موضوع 

مطرح می شود. 

این پژوهشگر امور دینی به بیان روایتی از رسول 
اکرم)ص( پرداخت و اظهار داشت: »غیبت به خاطر 
این است که همه آنچه را که مردم به صورت بالقوه 
دارند، بروز کند و کمالات نهفته آنها شکوفا شود و 
ارتقا یابد.« رشد و تعالی انسان با اطاعت از فرمان 
خداوند، حفظ شئون و حدود الهی و رعایت احکام 
را  آنان  اجتماعی  و  فردی  زندگی  قوانینی که  و 

سامان می بخشد، امکان پذیر است. 
را جزء  وی گسترش ولایت مداری در جامعه 
فلسفه غیبت برشمرد و یادآور شد: با توجه و دقتی 
بیشتر در این ارتباط در می یابیم که دلیل تشکیل 
حکومت ها را هم می توان به این موضوع مرتبط 
دانست و به تعبیر دیگر حکومت ها نقشی اساسی 
را در تعالی یا انحراف مردم از ضوابط اسلامی و 
ایفا می کنند. همچنین  انسانی در دوره غیبت 
دستگاه های مرجعیت، حوزه های علمیه و حرکت 
های بشردوستانه و آزادیخواهانه در سراسر دنیا اگر 
مبتنی بر اصولی باشد که باعث شکوفایی بشر شود 
همگی می تواند بخشی از فلسفه غیبت به شمار 
آید. با این نگاه غیبت یک عنصر سازنده به شمار 

می رود که موجب رشد انسان ها می شود. 
این مدرس حوزه و دانشگاه در ادامه روایتی از 
امام صادق)ع( نقل کرد و افزود: امام صادق)ع( در 
این روایت می فرماید: »اگر علم را 27 قسمت کنند 
تمام مردم تا زمان ظهور حضرت حجت)عج( تنها 
سه قسمت از آن کشف می کنند و 24 قسمت 
دیگر آن را امام زمان)عج( خواهد آورد.« معنای 
این حدیث آن است که اگر انسان ها تمام تلاش و 
کوشش خود را به کار بندند و با گام برداشتن در 
راه اعتلای علم و دانش، هرچه زودتر سه قسمتی 
را که پیش از آمدن حضرت مهدی)عج( باید به 
آن دست یابند، کشف کنند زمان ظهور ایشان را 
نزدیک تر خواهند کرد. پس اگر فلسفه غیبت را بر 
این پایه نیز مورد بررسی قرار دهیم، این امر حرکت 
و قیامی علمی، اجتماعی و فکری محسوب می 
شود و عاملی برای پویایی جامعه به شمار می رود. 
حجت الاسلام معصومی با اشاره به برداشت های 
نابجا و غلط از مساله غیبت، بیان داشت: این طرز 
تلقی، زمینه ناامیدی جامعه را فراهم می آورد به 
عنوان مثال برخی معتقدند هنگامی دوازدهمین 

پیشوای شیعیان)عج( ظهور می کنند که فساد 
باشد و به همین علت  تمام جامعه را فراگرفته 
نباید در راستای روشنگری مردم و برچیدن ظلم و 
فساد اقدام و عملی انجام داد و اگر پرچمی در زمان 
غیبت برای حکومت اسلامی بلند شود این پرچم 
کفر به شمار می رود که برداشتی بسیار اشتباه 
است و به هیچ عنوان هدف آفریدگار را از مساله 
غیبت مهیا نمی کند و اندیشمندان و عالمان با آن 

به مخالفت برخاسته اند. 
این پژوهشگر امور دینی مشیت کلی و ثابت الهی 
را مبتنی بر مصالح بشر دانست و تصریح کرد: مساله 
های چون غیبت، بعثت و ولایت از آن جمله اموری 
هستند که نمی توانند زیان و ناامیدی بشر را سبب 
شوند و حاکمیت ظلم و ستم را در جامعه به دنبال 
داشته باشند. خداوند در قرآن به موضوع غیبت می 
پردازد و به حکومت و حاکمیت مستضعفان در 
جهان هنگام ظهور حضرت مهدی)عج( اشاره می 
کند و صلاح و نجات بشر را همزمان با ظهور منجی 

عالم بشریت)عج( به تصویر می کشد. 
وی موضوع ظهور که پایه تشکیل حکومت فراگیر 
اسلامی است و همچنین حضور و وجود یارانی که 
امام زمان)عج( را در انجام رسالتش یاری رسانند، 
دو عنصر مهم ارزیابی کرد و گفت: لازمه تربیت 
حضرت  رکاب  در  بتوانند  که  افرادی  پرورش  و 
مهدی)عج( زمینه ساز ایجاد حکومت اسلامی و 
عدالتخواهانه باشند، داشتن آگاهی، بینش، رشد و 
دستیابی به کمال است و یکی از شرایط ظهور نیز 
همین بلوغ به شمار می رود. یاران امام زمان)عج( 
عدل  برپایی  در  ایشان  کارگزاران  و  فرماندهان 
جهانی هستند. این افراد قرار نیست که آسمان 
بیایند و می بایست که باید در زمان غیبت تربیت 
شوند. بنابراین نتیجه غیبت، رشد یافتگی شماری 
از مردم برای کمک به امام زمانشان در برقراری 

حکومت عدل در جهان به شمار می رود. 
این مدرس حوزه و دانشگاه در ارتباط با وظیفه 
پیروانان حضرت مهدی)عج( در زمان غیبت، اظهار 
داشت: اگر بخواهیم به موضوع غیبت نگاهی فعالانه 
و مثبت داشته باشیم تکلیف انسان مشخص می 
شود اگر کمال و رشد انسانی و ارتقای معرفت و 
علم بشری زمینه ساز ظهور امام زمان)عج( باشد، 

مهمترین وظیفه رهروانان افزایش بصیرت و آگاهی 
خود است که در زمان ظهور حضرت مهدی)عج( 
بتوانند با درک ایشان از وجودشان بهره ببرند و 
هم وی را در انجام دادن رسالتش یاری کنند و 
این طور نباشد که بشر به آن درجه از جهالت 
با ایشان بپردازد. بنابراین  برسد که به رویارویی 
پیروانان آن حضرت می بایست در جهت رشد و 
شکوفایی علمی و عقلانی جامعه بشری و کمالات 
درونی انسان ها گام بردارند و از علم به جای آنکه 
برای  آن  از  ببرند  بهره  افزایش ظلم  راستای  در 
گسترش عدالت و استحکام اندیشه های اسلامی 
دینی استفاده کنند. بنابراین نقش بشر در زمان 
غیبت چه به عنوان فرد یا حکومت ایجاد و ارتقا 
بصیرت انسان ها و آشنا کردن آنها با ارزش های 

اسلامی، دینی و عقلانی است. 
که  این  به  اشاره  با  معصومی  الاسلام  حجت 
دوازدهمین پیشوای شیعیان)عج( در زمان ظهور، 
نخبگان و اندیشمندان را در اطراف خود جمع می 
کنند، یادآور شد: این موضوع یک هم افزایی فکری 
را به وجود می آورد و هنگامی که دستاوردهای 
بشر از انحصار قدرت بزرگ خارج شود و در اختیار 
تمام بشر قرار بگیرد موجب رشد مضاعف علمی 
در جهان خواهد شد. دوره غیبت در حقیقت زمان 
بروز عقلانیت بشر خواهد بود و هر فردی که در 
جهت هدایت عقلانیت بشر گامی را به جلو بردارد 
در حقیقت برای ظهور زمینه سازی می کند و ما 
مکلف و موظف هستیم که در این مسیر حرکت 

کنیم. 
این پژوهشگر امور دینی هدف از ایجاد حکومت 
اسلامی را هدایت جامعه عنوان کرد و افزود: اگر 
نظم و امنیت در جامعه برقرار شود اما به رشد و 
بالندگی جامعه نیانجامد، مطلوب نیست و این امر 
ناامنی فکری، فرهنگی و مذهبی ایجاد می کند. 
پس بایستی که با سیاستگزاری صحیح انسان ها 
را به طرف ارزش های دینی فراخواند. ظهور امام 
زمان)عج( با بلوغ فکری و علمی بشر امکان پذیر 

است. 
این مدرس دانشگاه با اشاره به تلقی های اشتباهی 
که از نشانه های ظهور وجود دارد، بیان داشت: 
برخی می پندارند که نشانه های ظهور به دلیل آن 

گفته شده است که زمان ظهور پیش بینی شود و 
بر این پایه شماری از جریان ها در این ارتباط به 
پیشگویی می پردازند و بعضی با سوءاستفاده از این 
مساله به همانندسازی نشانه های ظهور با شرایط و 
موقعیت کنونی، زمان ظهور را پیش بینی می کنند 
که این امر با فلسفه معلوم نبودن زمان ظهور در 
تضاد است. بیان نشانه های ظهور برای پیش بینی 
زمان ظهور نیست بلکه موضوعی برای اثبات این 

مساله محسوب می شود. 
های  نشانه  بیان  که  پرسش  این  طرح  با  وی 
ظهور در روایت ها و حدیث ها به چه دلیلی بوده 
است، گفت: علت بیان نشانه ظهور برای دوران 
بعد از ظهور است، به این معنا که پس از آن که 
حضرت مهدی)عج( ظهور کرد، برای این که صحت 
و صحیح بودن ادعای فردی که مدعی امام زمان 
بودن است ثابت شود، می بایست از نشانه های 
ظهور در این ارتباط بهره برد. نشانه های ظهور دو 
دسته اند برخی قطعی و شمار دیگر غیر قطعی اند. 
به طور مثال ظهور سفیانی را از نشانه های قطعی 
می دانند اما نمی توان هر حرکت ظلمی را در دنیا 
به این موضوع تشبیه کرد. برخی نشانه ها زیاد و 
عام هستند و شمار دیگری از نشانه ها خاص به 

شمار می روند و به طور حتم اتفاق می افتد. 
برخی  به  اشاره  با  معصومی  الاسلام  حجت 
همانندسازی هایی که در زمان کنونی انجام می 
آنها  از  برخی  است  ممکن  داشت:  اظهار  شود، 
صحیح و شماری نادرست باشد. ما آرزو می کنیم 
که این تشبیه ها صحیح باشد چون در آن صورت 
ظهور حضرت قائم)عج( نزدیک است. اما این که به 
طور قطعی در این ارتباط اظهار نظر کنیم، صحیح 
نیست. اینها آرزوهایی است که به منطق عقلی و 

شرعی مجهز نیست. 
این پژوهشگر امور دینی ظهور امام زمان)عج( را 
لازمه برقراری عدالت همه جانبه و جهانی دانست 
و یادآور شد: پس از آن که حضرت مهدی)عج( 
ظهور کردند، از مرحله گذار به طرف استقرار کامل 
حکومت فراگیر اسلامی و عدالتخواهانه حرکت می 
کنند، فرماندهان و یاران امام)عج( به ایشان ملحق 
می شوند و در روایت ها آمده است که 10 هزار 
تن به آنها می پیوندند که آنان برای رسیدن به 
حاکمیت الهی و عدل در جهان تمام تلاش خویش 
را به کار می بندند و این دوره گذار است که با 
زمان استقرار حکومت ایشان تفاوت اساسی دارد. 
بیشتر مکاتب تصویری خونبار از این برهه به تصویر 
می کشند که این موضوع تصوری صحیح از نجات 
بشر و ظهور منجی عالم نیست و در نگاه و اندیشه 

مهدویت جایی ندارد. 
وی ظهور حضرت قائم)عج( را حرکتی فراگیر 
اجتماعی برای نجات انسان عنوان کرد و افزود: 
وقتی ایشان می آیند، آزادیخواهان و صلح طلبان 
جهان با امام)عج( همراه خواهند شد و افرادی که 
تشنه عدالت، معرفت و صلح هستند در برابر دین 
تسلیم می شوند و تنها تعدادی زورگو و مستبد 
امام صادق)ع( در روایتی  از میان خواهند رفت. 
می فرماید: »در دوران ظهور حضرت سلاح شما 
مردم منطق و خرد و عقلانیت و ارزش های معنوی 

شماست.« 
این پژوهشگر امور دینی در پایان زبان را برای 
گفتن ویژگی های حضرت قائم)عج( ناتوان دانست 
و تصریح کرد: تمام خوبی های ممتاز پیامبر)ص( 
پیشوای  دوازدهمین  وجود  در  اطهار)ع(  ائمه  و 
شیعیان)عج( جمع شده اند و این ایشان مجموعه 
ای از زیبایی ها پروردگار محسوب می شوند. امام 
بزرگواری که روزی جهان را از عدل و داد پر می 
کنند و حکومت فراگیر اسلامی را در جهان حاکم 

می سازند. 

به مناسبت نیمه شعبان؛ سالروز ولادت حضرت مهدی)عج( 

آیت الله نوری همدانی:استمرار ولایت با طلوع منجی موعود 

کاندیداها با صداقت عمل کنند
یکی از مراجع تقلید شیعیان گفت: کاندیداهای انتخابات باید با صداقت و درستی 

عمل کنند و تبلیغات آنها هم باید بر اساس فرهنگ اسلام و انقلاب باشد. 
آیت الله حسین نوری همدانی قبل از ظهر چهارشنبه در  درس خارج فقه که در 
مسجد اعظم قم برگزار شد طی سخنانی با تأکید بر اینکه ما حق دخالت در سرنوشت 
و اداره جامعه ای که در آن زندگی می کنیم را داریم، عنوان کرد: بر این اساس همه 

باید در انتخابات شرکت کنند.
وی در ادامه به تبلیغات کاندیداهای انتخابات اشاره کرد و گفت: کاندیداها باید 
با صداقت و درستی عمل کنند و تبلیغات آنها هم باید بر اساس فرهنگ اسلام 
و انقلاب باشد.این استاد سطوح عالی حوزه با بیان اینکه در حرمت دروغگویی و 
تهمت زدن شکی نیست، ابراز کرد: اما چون این امر در تبلیغات اثر منفی دارد 

گناه و حرام است.
وی در ادامه با اشاره به ویژگی های کاندیدای اصلح و با بیان اینکه ما فرد خاصی را 
معرفی نمی کنیم، گفت: اصلح به معنای کسی است که صلاحیت بیشتری دارد و در 

این بین باید گفت آیا کسی که دروغ بگوید و یا دیگران را تخریب کند اصلح است؟
آیت الله نوری همدانی به سخنان برخی از کاندیداها اشاره و ابراز کرد: برخی در 
سخنان خود گفته اند طی 38 سال جز زندان و اعدام کاری نکرده اید و این گونه دست 

آوردهای نظام را زیر سئوال می برند.
وی همچنین به سند 2030 یونسکو اشاره و بیان کرد: در سرفصل های این سند 
مطالبی همچون عدم جهاد و امر به معروف و نهی از منکر دیده می شود.وی ابراز کرد: 
این سند توسط دولت و با عدم ارائه به مجلس و مشورت با علما امضا شده و کار را به 
جایی رسانده است که رهبر معظم انقلاب هم به این موضوع اشاره کردند و بنابراین 

ما هم نمی توانیم در برابر این سند ساکت باشیم.

رئیس هیات نظارت بر انتخابات شوراهای قم: 

نمایندگان مجلس از هیچ لیست انتخاباتی 
حمایت نمی کنند 

رئیس هیات نظارت بر انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستای قم گفت: تبلیغات 
زودتر از موعدکاندیداهای شوراها برخلاف قانون است و این موضوع از سوی مسئولان 

رصد و پیگیری می شود. 
احمد امیرآبادی فراهانی شامگاه سه شنبه در جلسه توجیهی داوطلبان پنجمین 
دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا قم، افزود: نامزدهایی که با تخلف از 
قانون، زودتر از موعد تبلیغات می کنند، چطور می توانند پس از انتخاب شدن به 

قانون پایبند باشند. 
وی اضافه کرد: اقدامات نامزدها در فضای مجازی توسط پلیس فتا روزانه رصد 
و گزارش آن تهیه می شود، هیات نظارت بر انتخابات می تواند برای رد صلاحیت 
افراد حین تبلیغات نیز تصمیم گیری کند و قانونگذار اختیار کاملی در این زمینه به 

هیات داده است. 
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان این که نظارت بر شمارش آرا 
نیز از وظایف هیات نظارت بر انتخابات است، گفت: مردم اطمینان خاطر داشته باشند 
که این هیات امانتدار رای آن هاست و برای ما هیچ فرقی نمی کند که چه کسی وارد 
شورا شود.امیرآبادی فراهانی تصریح کرد: آخرت خود را برای هیچ کسی نمی فروشیم 
و با وجود این که هر کدام از ما سلایق سیاسی خاصی داریم، ولی دلیل نمی شود از 

فرد خاصی حمایت کنیم و حق الناس را زیر پا بگذاریم.
ما نمایندگان مجلس شورای اسلامی علاوه بر این که هیچ لیست انتخاباتی 
نداریم، حق دخالت در انتخابات را از نظر شرعی و قانونی نداریم و هر کاندیدایی 
که خود را منتسب به ما کند، خلاف قانون است.وی با اشاره به این که هدف 
اصلی ما مشارکت حداکثری است، تاکید کرد: در بررسی صلاحیت ها نشان 
دادیم که می خواهیم مردم حماسه ای رقم بزنند و مشت محکمی بر دهان 

دشمنان بکوبند. 
امیرآبادی فراهانی گفت: هیات نظارت بر انتخابات تمام تلاش خود را به کار گرفت 
تا آبروی داوطلبان شرکت در انتخابات شوراها حفظ شود و افراد صالحی در معرض 
رای مردم قرار گیرند.وی گفت: نسبت افراد شرکت کننده در نامزدی برای انتخابات 
شوراها در استان قم نسبت به افراد رد صلاحیت شده بسیار کم می باشد و این نشان 

دهنده این است که افراد صالح وارد عرصه انتخابات شده اند.
وی با بیان این که نگاه هیات نظارت برانتخابات استان برتایید صلاحیت افراد بود، 
گفت: در این راستا بخش زیادی از ثبت نام شوندگان در مسیر انتخابات قرار گرفتند 
و تایید صلاحیت شدند.به گفته رئیس هیات نظارت بر انتخابات قم، در روستاهای قم 
15 تن و در شهر قم 9 تن رد صلاحیت شدند که بیشتر این افراد دو تابعیتی بوده و 

یا در دادگستری استان پرونده دارند.
امیرآبادی فراهانی افزود: هیات نظارت بر انتخابات 2 وظیفه عمده حفظ حقوق 
داوطلبان و ثبت شوندگان در انتخابات و همچنین حفظ حقوق مردم، جامعه و 
حاکمیت را دارد که در حال حاضر وظیفه هیات نظارت در این 2 بخش تمام شده 

است.
وی افزود: مرحله بعدی کار هیات نظارت انتخاب ناظران برای صندوق های رای 
است که بر این اساس قانونگذار برای هر صندوقی یک تن را تعیین کرده که با توجه 
به تعداد نامزدهای شرکت کننده در قم، مجوز گرفته ایم تا برای هر صندوق 2 ناظر 

تعیین شود.

 توصیه فرماندار قم به نامزدهای انتخابات: 

فضای معنوی جمکران را به مباحث انتخاباتی 
آلوده نکنند 

فرماندار قم گفت: نامزدهای انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا فضای معنوی 
مسجد جمکران، بلوار پیامبر اعظم)ص( و آیین معنوی نیمه شعبان را با مباحث 

انتخاباتی آلوده نکنند. 
رضا سیار شامگاه سه شنبه درجلسه توجیهی داوطلبان پنجمین دوره انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا قم ، افزود: در این راستا صورتجلسه جداگانه ای 
در شورای تامین استان برای تبلیغات نامزدها در محدوده حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران تهیه شده است.وی تاکید کرد: تمام اقدامات 
تبلیغاتی در این روز و در محدوده 2 مکان مقدس ذکر شده از سوی هیات نظارت و 

اجرایی انتخابات، شهرداری و نیروی انتظامی مراقبت می شود.
سیار ادامه داد: تبلیغات و توزیع عکس در مسیر راهپیمایی نیمه شعبان ممنوع 
است و نامزدها نباید در این زمینه بی مسئولیت باشند.وی گفت: تبلیغات نامزدهای 
شرکت کننده در پنجمین دوره انتخابات شهر و روستا از ساعت هشت صبح 21 
اردیبهشت آغاز می شود و تا ساعت هشت صبح پنجشنبه 28 اردیبهشت ماه 
یعنی 24 ساعت قبل از آغاز انتخابات ادامه دارد.وی افزود: پس اعلام لیست نهایی 
افراد تایید صلاحیت شده در انتخابات شوراها از سوی هیات اجرایی فرمانداری 
،افرادی که رد صلاحیت شده اند نیز می توانند علت این مساله را از این هیات 

جویا شوند.
سیار اضافه کرد: در زمینه تبلیغات نامزدهای انتخابات جلسه های مختلفی با 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، اتحادیه چاپخانه داران و شهرداری برگزار و 
تصمیم های بسیار شایسته و بایسته ای گرفته شده است.وی بیان کرد: هر کدام از 
نامزدهای انتخابات در هر منطقه شهرداری می توانند یک ستاد انتخاباتی تشکیل 
دهند؛ استان قم هشت منطقه شهری و هر کدام از شهرهای تابعه قم نیز یک 

منطقه شهری دارد.
وی تاکید کرد: دستورالعمل ابلاغی وزارت کشور درباره بایدها و نبایدهای تبلیغات 
در اختیار همه کاندیداها قرار گرفته است و باید به تمام مصادیق مجاز و غیرمجاز 
در تبلیغات را عمل کنند.فرماندار قم به تعیین نمایندگان نامزدها برای نظارت پای 
صندوق های اخذ رای اشاره و بیان کرد: برای شهرهای کوچک که تعداد داوطلبان 
آن زیر 10 تن است، افراد برای هر صندوق می توانند یک نماینده انتخاب کنند و 
برای شهرهای بالای 10 تن به ازای هر پنج شعبه ثبت نام اخذ رای یک تن انتخاب 

می شود.
وی افزود: در استان تهران و کلانشهرها این موضوع با توافق هیات اجرایی تعیین 
می شود که در جلسه 17 اردیبهشت ماه هیات نظارت بحث مفصلی در این زمینه 
شد و با توجه به این که در شهر قم تا امروز بیش از 500 تن در عرصه رقابت 
باقی مانده اند باید در تعداد نمایندگان تجدید نظر کنیم.سیار با اشاره به انتخاب 
عناوین حزبی و ائتلافی بدون شناسنامه و غیرقانونی از سوی نامزدها، گفت: 50 
حزب، انجمن، گروه و ان جی او سیاسی دارای هویت در استان قم ثبت شده و 
اعتبار قانونی دارد؛ اگر از اسم حزبی غیر از این اسامی در تبلیغات استفاده شود 

غیرقانونی است.
وی با تاکید بر این که با رعایت قانون احزاب، تشکل ها و صنوف سیاسی لازم 
الاجراست، تاکید کرد: انتخاب القاب، عناوین و لگوهای خاصی که تاکنون به صورت 

قانونی ثبت نشده است، مشروعیت قانونی ندارد.
وی در عین حال افزود: افراد می توانند از 2 تا 13 تن با یکدیگر ائتلاف کنند و اسم 

ائتلاف به همراه تعداد افراد حاضر در این ائتلاف را در تبلیغات استفاده کنند.

تدوین منشور حقوق شهروندی؛ دستاورد مهم و راهبردی دولت یازدهم 

آگاهی اجتماعی در سایه سار حقوق شهروندی 
دولت  راهبردی  و  مهم  منشور حقوق شهروندی دستاورد 
یازدهم محسوب می شود که به منظور حفظ کرامت انسانی 
شکل گرفت. این مهم نویدبخش زندگی همراه با آرامش برای 
همگان است و تحقق آن در گرو گفتمان ملی و تقویت نهادهای 

مدنی به شمار می رود. 
حقوق  پاسداشت  هدف  با  اجتماعی  نظام  های  پایداری 
شهروندی و حفظ آن مبتنی بر آرای عمومی را می توان گام  
های استوار بشر به منظور حفظ کرامت انسانی دانست که در 
این زمینه باید اعلامیه جهانی حقوق بشر را بزرگ  ترین میثاق 
بین  المللی در جهت حقوق شهروندی قلمداد کرد. بر پایه قانون 
اساسی و در نگاه بنیانگذار جمهوری اسلامی و مقام معظم رهبری 
در نظام جمهوری اسلامی مردم دارای جایگاه ویژه و برجسته ای 
هستند و همواره از آنان به عنوان صاحبان اصلی انقلاب نام برده 
می شود و در تداوم این نگرش به مردم، دولت یازدهم نیز این 
رویکرد را دنبال می کند که شهروندان باید با حق طبیعی و اولیه 
خود آشنا باشند زیرا لازمه استیفای حقوق شهروندی در درجه 
نخست آگاهی نسبت به این حقوق به شمار می رود. دولت تدبیر 
اجرای منشور حقوق شهروندی را مبنای پایداری برای امنیت 
کشور و مقوله مهمی برای انسجام، وحدت ملی و توسعه کشور 
دانست و از همان روزهای آغاز به کار خود با مردم عهد وفاداری 
بست و پس از به سرانجام رسیدن گفت و گوهای هسته ای، 
آشنا کردن مردم با حقوق خویش را به منظور استیفای حقوق 
شهروندی در دستور کار خود قرار دهد. این منشور با دیدگاهی 
دینی و اسلامی و نشات گرفته از انقلاب اسلامی نگاه همگان را به 

مساله حقوق بشر روشن می سازد. 
ارتقای حقوق  و  استیفا  با هدف  منشور حقوق شهروندی 
شهروندی و به منظور تدوین برنامه و خط مشی دولت، موضوع 
اصل 134 قانون اساسی تنظیم شده و شامل مجموعه ای از 
حقوق شهروندی است که در منابع نظام حقوقی ایران شناسایی 
شده اند یا دولت برای شناسایی، ایجاد، تحقق و اجرای آنها از 
طریق اصلاح و توسعه نظام حقوقی و تدوین و پیگیری تصویب 
لوایح قانونی، هرگونه تدبیر و اقدام قانونی لازم تلاش جدی و 

فراگیر خود را معمول خواهد داشت. 
منشور حقوق شهروندی دربردارنده مواردی چون »سلامت 
و زندگی شایسته، آزادی اندیشه، بیان و مطبوعات، دسترسی 
به اطلاعات، هویت فرهنگی، بیان رسانه ای و آفرینش هنری، 
حریم خصوصی، سلامت اداری، حکمرانی شایسته و حکومت 
قانون، شفافیت و رقابت، حق مشارکت شهروندان در سرنوشت 
اجتماعی، حقوق اقتصادی و مالکیت، اشتغال و کار شایسته، 
آسایش، رفاه، حمایت و تامین اجتماعی، عدالت قضایی، آموزش 
و تعلیم، خانواده، زنان، کودکان و کهنسالان، نخبگان، استادان 
و دانشجویان، اقلیت ها و اقوام، محیط زیست و توسعه پایدار، 
مبارزه با مواد مخدر، تابعیت، اقامت و ایرانیان خارج از کشور« 
است که دولت باید اجرا کند و تضمین آنها در اولویت قرار گیرد 
و در این راه از هیچ گونه تلاش فروگذاری نکند. همچنین دولت 

ها موظفند تدابیر و اقدام های لازم را به ویژه از مسیر تدوین و 
اجرای برنامه جامع اصلاح و توسعه نظام حقوقی به منظور عملی 
سازی و اجرای حقوق و آزادی های عمومی پیش بینی شده 
در قانون اساسی، قوانین عادی و این مصوبه انجام دهند.اهمیت 
حقوق شهروندی سبب شد تا پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا 
در گفت وگو با »محمدامین قانعی راد« عضو هیات علمی مرکز 
تحقیقات سیاست علمی و رییس انجمن جامعه شناس ایران 
به بررسی اقدامات دولت یازدهم در زمینه تدوین منشور حقوق 

شهروندی بپردازد. 
** نقش دولت یازدهم در احیای حقوق شهروندی 

قانعی راد تدوین منشور حقوق شهروندی به وسیله دولت 
تدبیر را گامی مهم در احیای حقوق از دست رفته افراد دانست 
و گفت: همواره میان دولت و ملت، وظایف و ارتباطی وجود دارد 
که تثبیت شده است. دولت وظایفی را نسبت به مردم دارد و آنها 
نیز تکالیف خود را در ارتباط با دولت درک می کنند و در اجرای 
آن می کوشند. ارتباط دوطرفه دولت و ملت، نشانگر جایگاه 
شهروندان است. بنابراین با این شرایط تدوین و اجرایی کردن 
منشور حقوق شهروندی به وسیله دولت یازدهم نقش مهمی را 
در احیای این حقوق از دست رفته دارد. مساله حقوق شهروندی 
ابتکاری از دولت یازدهم بود که مفهوم آن را به صورت سندی 
تدوین و در قالب یک متن به جامعه ارایه داد. مفهوم سازی و 

ترویج حقوق شهروندی یکی از مهمترین کارهایی است که باید 
در جامعه صورت پذیرد تا احساس بیگانگی میان دولت و ملت 
از میان برود. رعایت اخلاق شهروندی یکی از موضوعات مهمی 
است که نخست باید در ارتباط با آن، فرهنگ سازی صورت گیرد 

و سپس به وسیله حقوقدان ها تصویب شود. 
** دولت یازدهم؛ پیشگام ترویج و بهینه سازی مفهوم 

حقوق شهروندی 
رییس انجمن جامعه شناسان ایران با اشاره به اینکه یکی از 
مهمترین دستاوردهای دولت تدبیر بهینه سازی مفهوم حقوق 
شهروندی است، بیان داشت: تدوین و اجرایی شدن منشور 
حقوق شهروندی یک برگ فرهنگی برای کابینه یازدهم محسوب 
می شود که در این راستا ترویج و بهینه سازی مفهوم آن باید 
اجرایی شود. در مدل جهانی نخست بایستی مقوله ای برای مردم 
فرهنگسازی شود تا به مرور به صورت حقوق شهروندی شکل 
بگیرد. به طور معمول در جوامع مختلف 2 نوع حقوق داریم؛ 
نخست حقوق رادیکال ها که بر حقوق مردم تاکیدی زیادی دارند 
و برای مناسبات عمومی به دنبال اصلاحات هستند که نیروهای 
اصلاح طلب و ترقی خواه به طور عموم در این راستا قرار می 
گیرند. از طرف دیگری نیروهای اصولگرا وجود دارند که به دنبال 
آن هستند تا برای مردم تکلیف تعریف کنند که همین امر سبب 
دوگانگی در ادبیات سیاسی می شود. حقوق شهروندی قرارداد 

میان ملت و دولت برمبنای تکلیف و حقوق متقابل به شمار می 
رود که این روابط متقابل یک قرارداد اجتماعی ایجاد می کنند. 
عضو هیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی در ادامه افزود: 
اعمال حقوق شهروندی در کشور به یک تغییر در عرصه حقوق 
و مناسبات اجتماعی و تعامل دولت- ملت نیاز دارد که حقوق 
شهروندی باید به کانون مرکز گفتمانی جدید تبدیل شود تا در 
مساله هویت شهروندی تنها شهروند بودن افراد مبنا قرار گیرد 
و هویت شهروندی بر هویت های سیاسی، قومی و نژادی و ... 

ارجح باشد. 
** آگاهی اجتماعی در سایه سار حقوق شهروندی 

قانعی راد ضرورت آشنایی افراد با حقوق شهروندی را لازمه 
آگاهی اجتماعی آنان دانست و اظهار کرد: جامعه بایستی با این 
حقوق آشنا باشد تا بتواند در قامت یک فرهنگ آن را نشان دهند. 
ناآگاهی از باین حقوق زمینه اجرایی نشدن قوانین را فراهم می 
کند زیرا مردم بر پایه نوشته  ها به حقوق و تکالیف پایبندی نشان 
نمی  دهند بلکه بر اساس فرهنگ خود به حقوق شهروندی 

متقابل احترام می گذارند. 
** تاثیر نهادهای مدنی در اجرای حقوق شهروندی 

رییس انجمن جامعه شناسان ایران تاثیر نهادهای مدنی را در 
اجرا و تحقق منشور حقوق شهروندی مهم عنوان کرد و یادآور 
شد: افراد باید به صورت سازمان یافته در اجتماعات مدنی حضور 
پیدا کنند تا زمینه تبلیغ و معرفی درونمایه های اصلی این حقوق 
را برعهده بگیرند. آنها به افراد یاد می دهند که می توانند متفاوت 
باشند تا بنیان های فرهنگی لازم را برای بقا و پایداری حق 
شهروندی در ذهن ها بسازند و اخلاق شهروندی را سامان دهند. 

** نقش رسانه ها در آگاهی بخشی 
وی نقش رسانه ها را یکی از مهم ترین ابزار های تحول فکر 
و اندیشه در هر جامعه ای دانست و گفت: رسانه  ها می توانند 
با آموزش حقوق شهروندی، نقش بسزایی را در افزایش آگاهی 
افراد جامعه از حقوق خود ایفا کنند. رسانه ها یکی از مهم 
ترین ابزار های تحول فکر و اندیشه در هر جامعه ای هستند 
و تغییرات تاریخی رسانه  ها نشان می دهد که اندیشه، تفکر و 
آگاهی بسیاری از افراد در جامعه هنوز وابسته به این ابزارهای 
ارتباطی و اطلاعاتی است. بنابراین آموزش شهروندان از حقوق 
و مزایای خود از جمله مسایلی به شمار می رود که رسانه  ها 
باید به آن توجه داشته باشند. آنها باید با در نظر گرفتن سیاست 
و برنامه هایی کارکرد آموزشی خود را در جهت آگاهی افراد از 
حقوق خود فراهم کنند. در جامعه امروز رسانه  ها با تولید و 
توزیع اطلاعات نقش عمده ای را در بالا بردن آگاهی  و اطلاعات 
افراد در زمینه های مختلف بر عهده دارند که بر پایه آن، زمینه 
های پیشرفت و توسعه جامعه هموار می شود. از این رو رسانه ها 
در زمینه توسعه فرهنگی می توانند آموزش هایی را ارایه دهند 
که محتوای این آموزش ها باعث افزایش آگاهی شهروندان، 
تحکیم باورهای اصیل اعتقادی و در نتیجه پویایی افکار افراد 

در جامعه شود. 






